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Szanowni Państwo!
Przed nami wakacje, a więc czas na zasłużony wypoczynek. Przez najbliższe 

2 miesiące uczniowie będą mogli oderwać się od nauki, a dorośli zdystansować 
się od życia zawodowego. Jednak wakacje mogą zarówno nam, jak i naszym 
dzieciom, dać znacznie więcej niż opaleniznę. Letni czas warto wykorzystać 
dla rozwoju osobistego. Dobrze, żeby to było coś nowego – coś, co pobudzi 
naszą kreatywność i zabije codzienną rutynę. Jednak mogą to również być 
czynności, na które często od września do czerwca zazwyczaj nie mamy czasu 
lub po prostu zabrakło nam motywacji. Ja w ciągu roku nie zawsze mam czas, 
żeby każdego dnia czytać książki, mimo że bardzo to lubię. W okresie letnim 
będę mógł to nadrobić. Każdy z nas najlepiej wie, czego mu do szczęścia po-
trzeba. Dlatego wykorzystajmy wakacyjny czas i możliwości, które nam daje 
na nadrobienie zaległości i zrobienie tego, co naprawdę sprawia nam przyjem-
ność. Już dawno udowodniono, że aktywność, nieważne czy umysłowa, czy też 
fizyczna, wpływa pozytywnie na nasze samopoczucie i zdrowie. Może dzięki 
możliwościom, jakie dają nam wakacje, uda się nam zaszczepić systematycz-
ność w danym działaniu na cały rok.

W najnowszym numerze naszego czasopisma znajdziecie Państwo infor-
macje o ważnych zagadnieniach dotyczących funkcjonowania naszej gminy. 
Przeczytacie również wiele ciekawych artykułów dotyczących aktualnych 
wydarzeń i najciekawszych imprez, jakie odbyły się w ostatnim kwartale na 
terenie naszej gminy. Umieściliśmy m.in. relację z festynu gminnego „Dzień 
Jednorożca”, który jak zawsze obfitował w liczne atrakcje, a jego główną gwiaz-
dą był zespół Mig. Znajdziecie również relację z uroczystości 50-lecia Koła 
Gospodyń Wiejskich w Żelaznej Rządowej, walnego zebrania członków Sto-
warzyszenia „Przyjaciele Ziemi Jednorożeckiej”, a także przeprowadzonego 
przez S„PZJ” przeglądu „Pokaż swój talent”. Ponadto polecamy również stałe 
rubryki, takie jak: „Wieści z terenu”, „Wieści ze szkół i przedszkoli” i „Sport”.

Życzymy przyjemnej lektury.
Redaktor naczelny  

Zbigniew Lorenc

P.S. Jak co roku życzę wszystkim naszym Czytelnikom wymarzonej pogody 
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Trzy dekady 
Wolności

Daniel Rzosiński

W Miejskim Domu 
Kultury w Przasnyszu 
25 maja odbyła się 
gala zorganizowana 
dla upamiętnienia 30 
lat wolności, które 
minęły od pierwszych 
częściowo wolnych 
wyborów w 1989 r.

Była to dosko-
nała okazja do 
podsumowania 

zmian społeczno-poli-
tycznych, jakie zacho-
dziły na przestrzeni 
trzech dekad, kiedy to 
kształtowała się w Pol-
sce demokracja. Wśród 
zaproszonych gości zna-
leźli się m.in. przedsta-

wiciele władz z terenu 
powiatu przasnyskiego. 
Swoją obecnością galę 
uświetnił senator Jan 
Maria Jackowski. Nie 
mogło zabraknąć sta-
rosty przasnyskiego 
Krzysztofa Bieńkow-
skiego czy burmistrza 
Przasnysza Łukasza 
Chrostowskiego. Naszą 
gminę reprezentował 
wójt Krzysztof Iwulski.

Istotną częścią uro-
czystości było niewąt-
pliwie przyznanie dy-
plomów dla najlepszych 
przedsiębiorców i rolni-
ków z terenu powiatu 
przasnyskiego. W po-
dziękowaniu za długo-
letni wkład i pracę oraz 
zaangażowanie w naszej 
gminie zostali uhonoro-
wani Monika i Michał 
Kobylińscy, Agata i Ma-
riusz Kaczyńscy, Krysty-
na i Józef Brzozowi oraz 

Jolanta i Ryszard Fade-
rewscy.

Wręczanie dyplomów 
było opatrzone krót-
ką prezentacją multi-
medialną oraz notką 
opisującą charakter 
prowadzonej działal-
ności. Z uwagi na brak 
możliwości przybycia 
na galę podczas ostat-
niej sesji Rady Gminy 
w Jednorożcu wyróżnie-
nia odebrali następujący 
przedsiębiorcy: Zakład 
Usług Leśnych Jan Mi-
kołajewski, Kwiaciarnia 
„Pasja” Sylwia Pękała, 
Piekarnia „Basta” Nor-
bert Wilga.

Gala ta była świetną 
okazją dla podniesienia 
świadomości na temat 
znaczenia wolności oraz 
docenienia tych, którzy 
aktywnie działają na te-
renie powiatu wpływając 
na jego rozwój. Gratulu-
jemy!
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XIII Walne Zebranie 
Stowarzyszenia 
„Przyjaciele 
Ziemi Jednorożeckiej”

Milena FuRMan

W dniu 5 IV 2019 r. w strażni-
cy Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Jednorożcu odbyło się XIII Walne 
Zebranie Stowarzyszenia „Przyja-
ciele Ziemi Jednorożeckiej”.

Przewodniczącym zebrania 
został wybrany Janusz Mize-
rek. Prezes Barbara Nizielska 

przywitała przybyłych, po czym prze-
szła do podsumowania działalności 
stowarzyszenia za okres od listopada 
2018 r., kiedy to nastąpiły wybory 
uzupełniające do zarządu, do marca 
bieżącego roku. Wśród zrealizowanych 
inicjatyw znalazły się:
- zabawa karnawałowa dla dzieci z ro-

dzin korzystających z pomocy żywno-
ściowej z Banku Żywności w Ciecha-
nowie,

- współorganizowanie koncertu chary-
tatywnego dla Łukasza Rumińskiego,

- dwa zimowe wieczory z zabawą Mul-
tiQuiz w Restauracji Pizzerii „Podpło-
myk” w Stegnie,

- zbiórka pieniężna oraz udział w akcji 
„Kropla do Kropli i razem uratujemy 
ludzkie życie”, zorganizowanej przez 
Legion Klub Honorowych Dawców 
Krwi oddział ostrołęcki, dedykowanej 
kapralowi Łukaszowi Rumińskiemu 
w dniu 23 III 2019 r. przed budyn-
kiemKomendy Policji w Ostrołęce.

Kolejnym etapem zebrania było 
przedstawienie oraz przedyskutowa-
nie w szerszym gronie zaplanowanych 
działań na rok 2019. Ze względu na to, 
że mamy już czerwiec, a więc połowa 
roku za nami, część z nich już się od-
była. Mogli Państwo przeczytać relację 
z nich na łamach tegoż kwartalnika 

bądź na naszym fanpage’u na Facebo-
oku, do którego polubienia zachęcamy 
serdecznie. Umieszczamy na nim in-
formacje o kolejnych inicjatywach oraz 
cyklicznych akcjach, które znacie i lu-
bicie.

Na zakończenie obejrzeliśmy pre-
zentację multimedialną o Stowarzysze-
niu „Przyjaciele Ziemi Jednorożeckiej” 
przygotowaną przez wiceprezes Milenę 
Furman. Przypomnieliśmy sobie nasze 
różne inicjatywy, historię, dokonania, 
co utwierdziło nas w przekonaniu, że 
robimy dużo dobrego i zapisujemy się 
na kartach historii naszej małej ojczy-
zny.

Przemówienie prezes S „PZJ” Barbary Nizielskiej 

Wybory po 
europejsku

Daniel Rzosiński

Ostatnie tygodnie maja br. upły-
nęły nam na przygotowaniach do 
przeprowadzenia wyborów do 
Parlamentu Europejskiego. Po zre-
alizowaniu wytycznych Państwo-
wej Komisji Wyborczej 26 maja 
o godzinie 7:00 na terenie całego 
kraju i poza granicami otwarto 
lokale wyborcze.

Do godziny 21:00 uprawnieni 
do głosowania mieli możli-
wość wyboru 52 posłów do 

Parlamentu Europejskiego spośród 
866 kandydatów. Na 87 listach swoich 
kandydatów wystawiło 9 komitetów 
wyborczych. Państwowa Komisja Wy-
borcza ogłosiła ostateczne wyniki wy-
borów do Parlamentu Europejskiego, 
gdzie głosy rozłożyły się odpowiednio: 
Prawo i Sprawiedliwość otrzymało 

45,38% głosów, Koalicja Europejska 
– 38,47% , a Wiosna – 6,06% głosów. 
Pozostałe ugrupowania znalazły się 
poniżej progu wyborczego. Frekwencja 
wyniosła 45,68%.

W gminie Jednorożec również mogli-
śmy dokonać wyborów, których wyniki 
odzwierciedlały „świat wielkiej polity-
ki”. Był to niewątpliwie okres wytężo-
nej pracy sztabów wyborczych oraz ko-
misji, które czuwały nad prawidłowym 
przebiegiem głosowania. W powiecie 
przasnyskim odnotowano 61 obwodów 
wyborczych, gdzie ogółem do głosowa-
nia było uprawnionych 41417 osób. 
W naszej gminie wyodrębniono 10 ob-
wodów, gdzie liczba uprawnionych za-
mknęła się na poziomie 5629 osób.

Wyniki poszczególnych Komitetów 
Wyborczych przedstawiały się nastę-
pująco: Prawo i Sprawiedliwość – 67,47 
% (1174 głosy), Koalicja Europejska 
– 20,40% (355 głosów), Konfederacja 
Korwin Braun Liroy Narodowcy – 
4,89% (85 głosów), Kukiz’15 – 3,10% 
(54 głosy), Wiosna Roberta Biedronia 
– 2,13% (37 głosów), Komitet Wyborczy 
Wyborców Polska Fair Play Bezpartyj-
ni Gwiazdowski – 0,80 % (14 głosów), 

Koalicyjny Komitet Wyborczy Lewica 
Razem – Partia Razem, Unia Pracy, 
RSS – 0,75 % (13 głosów), Komitet 
Wyborczy Jedność Narodu – 0,46 % (8 
głosów). Ogółem oddano 1740 głosów, 
co dało frekwencję na poziomie 31,32%.

Wybory do Parlamentu Europej-
skiego są przede wszystkim wyrazem 
tego, że jesteśmy świadomymi obywa-
telami Europy, której dobro jest dla 
nas priorytetem. Jednak odpowiedź 
na to, czy dokonaliśmy właściwego wy-
boru, da historia, która niejednokrot-
nie pokazała, że rzeczywistość potrafi 
pisać najbardziej zaskakujące scena-
riusze. Starajmy się zatem wyciągnąć 
wnioski i odpowiednio przygotować 
na jesienne wybory do parlamentu na 
szczeblu krajowym. Pamiętajmy, że 
mimo obiegowej opinii, że „mój głos nic 
nie zmieni”, każdy głos ma znaczenie 
i jest wyrazem naszej świadomości 
oraz odpowiedzialności. Korzystajmy 
zatem z przysługującego nam pra-
wa wyborczego, bo to przywilej, który 
może zmienić nasze życie i wyznaczyć 
nowe standardy funkcjonowania na-
wet w najbliższej nam przestrzeni.

Wieści z teReNu
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Wieści z teReNu

eugenia Bonalska

W dniu 9 czerwca br. po raz kolej-
ny obchodziliśmy jubileusz nadania 
herbu i flagi gminie Jednorożec. 
„Dzień Jednorożca”, bo o nim 
mowa, jak co roku skupił liczną 
grupę mieszkańców naszej gminy 
oraz przybyłych gości.

Festyn oficjalnie rozpoczął Wójt 
Gminy Jednorożec Krzysztof 
Andrzej Iwulski, który po-

witał gości i mieszkańców, przybliżył 
istotę naszego lokalnego święta oraz 
zaprosił do wspólnej zabawy i integra-
cji. Swoją obecnością i udziałem w fe-
stynie zaszczycili gospodarzy Poseł na 
Sejm Rzeczypospolitej Polskiej Pani 
Anna Cicholska oraz Radny Sejmiku 
Mazowieckiego Pan Konrad Wojna-
rowski, który na ręce włodarza naszej 
gminy przekazał list od Marszałka 
Województwa Mazowieckiego Pana 
Adama Struzika z podziękowaniami 
i gratulacjami związanymi z organiza-
cją naszego lokalnego święta.

W tym dniu wiele się działo, 
a wszystko za sprawą atrakcji, jakie 
zostały przygotowane dla obecnych na 
festynie: był sport, żywy folklor, kon-

kursy z nagrodami i całe mnóstwo do-
brej muzyki.

Na scenie jako pierwszy wystąpił 
Kurpiowski Zespół Pieśni i Tańca „Ju-
trzenka” z Jednorożca pod kierownic-
twem Bożeny Szulc, Elżbiety Jachi-
mowskiej i Bogdana Jakubowskiego, 
który jak zawsze wspaniale przybliżył 

zgromadzonej publiczności muzykę, ta-
niec i śpiew kurpiowski.

Następnie mogliśmy posłuchać pre-
zentacji Zespołu Folklorystycznego 
„Kurpie” pod kierownictwem Stanisła-
wy Ferenc, który z niesłabnącym od lat 
zapałem prezentował swój dorobek ar-
tystycznych. Kolejną barwną grupą ar-
tystyczną, która tańczyła i bawiła nas 
w rytm znanych przebojów, był zespół 
„Niebieskie Nutki” pod kierownictwem 

Aliny Gołębiowskiej. Dziewczynki za-
chwyciły swym występem zgromadzo-
ną publiczność i otrzymały zasłużone 
gromkie brawa.

O różnorodności atrakcji świadczyć 
mogą przeprowadzone na płycie boiska 
podczas scenicznych występów zawo-
dy sportowe pod hasłem „Zabiegany 
Brzdąc”. Organizatorem i promotorem 

sportowego przedsięwzięcia było sto-
warzyszenie „Jednorożec robi co może”, 
które przygotowało nagrody dla laure-
atów biegu. Uhonorowaniem ich wysił-
ku było odznaczenie na jednorożeckiej 
scenie zwycięzców w poszczególnych 
kategoriach wiekowych.

Kolejnym punktem było podsumo-
wanie i wręczenie nagród w zawodach 
spławikowych o puchar Wójta Gminy 
Jednorożec zorganizowanych przez 
Sekcję Wędkarską Jednorożec przy 
Kole nr 66 z Przasnysza.

Po odznaczeniach przyszedł czas na 
muzyczne i taneczne prezentacje lau-
reatów konkursu „Pokaż swój talent”, 
zorganizowanego przez Stowarzysze-
nie „Przyjaciele Ziemi Jednorożeckiej”. 
Występy młodej utalentowanej grupy 
artystów wprowadziły w rytm dobrej 
zabawy, której kontynuacją były wy-
stępy zespołów „Domino”, „Wiedźmu-
chy”, „4LOVE”.

Po barwnym muzycznym wstępie 
rozgrzana publiczność powitała gwiaz-
dę wieczoru – popularny i lubiany ze-
spół „MIG”, który porwał do zabawy 
publikę. Podczas występu zgromadzeni 
wykazali się dobrą znajomością prze-
bojów i wtórowali występującym.

Ostatnim punktem wieczoru była 
zabawa taneczna z zespołem „Laven-
der”, który bawił w rytm znanych prze-
bojów.

Obchody „Dnia Jednorożca” były 
barwne i różnorodne, obfitowały w wie-
le atrakcji. Jako organizatorka mam 
nadzieję, że ta wspólna i wyjątkowa 
impreza będzie miłym wspomnieniem 
dla wszystkich uczestników wspólne-
go świętowania.

„Wiedźmuchy” opanowały Jednorożec

Losowanie nagród w konkursie wiedzy o gminie Jednorożec

„Dzień Jednorożca” 2019
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Wieści z teReNu

Drodzy Mieszkańcy, Szanowni Goście!
W dniu 9 czerwca br. już po raz szesnasty świętowali-

śmy jubileusz nadania herbu i flagi naszej gminie.
„Dzień Jednorożca” stał się cykliczną imprezą, która 

z roku na rok skupia coraz większe rzesze mieszkańców 
i gości biorących udział w tym ciekawym wydarzeniu kul-
turalno-rozrywkowym.

Przygotowując program festynu, chciałam wyjść naprze-
ciw wszystkim grupom wiekowym. Dlatego też podczas 
festynu prezentowały się lokalne grupy dzieci, młodzieży 
i seniorów, a ich repertuar był zróżnicowany. Następnie 
występowały grupy artystyczne i zespoły, które rozpoczęły 
zabawę, trwającą do późnych godzin nocnych.

Jako organizatorka wyrażam swoją wdzięczność oso-
bom i instytucjom, które zarówno na etapie przygotowań 
do festynu, jak i jego całego przebiegu z wielkim zaanga-
żowaniem mnie wspierały.

Serdecznie dziękuję Wójtowi Gminy Jednorożec Panu 
Krzysztofowi Andrzejowi Iwulskiemu za pomoc i aktyw-
ny udział podczas naszego wspólnego święta. Dziękuję za 
stworzenie niezapomnianej atmosfery i wspólną zabawę 
razem z mieszkańcami i zaproszonymi gośćmi.

Dziękuję pracownikom Gminnej Biblioteki Publicznej 
oraz Gminnego Zespołu Usług Komunalnych na czele 
z Kierownikiem GZUK Panem Tadeuszem Niestępskim, 
druhom strażakom z jednostki Ochotniczej Straży Pożar-
nej z Jednorożca biorącym czynny udział podczas festynu. 
Dziękuję za bezcenne zaangażowanie i okazaną pomoc. 
W sposób szczególny dziękuję Panu Jackowi Przetakowi, 
który i w tym roku nie zawiódł nas – przygotował dostęp 
do energii elektrycznej i czuwał nad prawidłowym jej prze-
pływem. To jeden z najważniejszych elementów podczas 
festynu. Dziękuję zaangażowanym członkom Stowarzy-
szenia „Jednorożec robi co może” za uświetnienie naszego 
lokalnego święta i wprowadzenie sportowego charakteru 
poprzez organizację wyścigu dla dzieci „Zabiegany Brzdąc”.

Wyrazy wdzięczności kieruję do naszych tegorocznych 
sponsorów. Za okazane wsparcie finansowe naszego przed-
sięwzięcia dziękuję:
- Starostwu Powiatowemu w Przasnyszu,
- Bankowi Spółdzielczemu w Przasnyszu,
- Panu Michałowi Pawelczykowi, właścicielowi firmy 

„PROFIL” z Jednorożca,
- Limes Bankowi Spółdzielczemu w Chorzelach,
- Pani Ewie Kardaś, właścicielce sklepu wielobranżowego 

„KAJA” z Jednorożca.
Dziękuję Komendantowi Komendy Powiatowej Policji 

w Przasnyszu Panu Tomaszowi Łysiakowi za zapewnienie 
tak licznego i bezcennego wsparcia funkcjonariuszy policji. 
Pragnę podziękować również Kierownikowi Posterunku 
Policji w Jednorożcu Panu Robertowi Krzemińskiemu za 
wsparcie bezpieczeństwa podczas naszego święta.

Dziękuję artystom, zespołom i grupom za zapewnienie 
wyjątkowych doznań artystycznych i wspaniałych przeżyć 
licznie zgromadzonej publiczności.

Składam podziękowania za pełen profesjonalizm 
wszystkim firmom i osobom obsługującym naszą imprezę, 
dzięki którym możliwy był właściwy przebieg „Dnia Jed-
norożca” 2019.

W sposób szczególny serdecznie dziękuję naszym 
Mieszkańcom oraz licznie przybyłym Gościom za wspania-
łą atmosferę, jaką stworzyli podczas całego tegorocznego 
festynu. Dziękuję za szczerą, niezapomnianą i wyjątkową 
wspólną zabawę oraz gorące przyjęcie gwiazdy wieczoru 
zespołu „MIG”.

Pozdrawiam serdecznie

Eugenia Bonalska

Dyrektor

Gminnej Biblioteki Publicznej

w Jednorożcu

Dziękuję!

Licznie zgromadzona publiczność
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BaRBaRa nizielska

W dniach 7–9 czerwca br. zespół 
„Młode Kurpie” gościł na Litwie. 
Został zaproszony przez Stowarzy-
szenie Polaków Kiejdan na Dni Kul-
tury Polskiej na Laudzie i Żmudzi.

W drodze na te uroczysto-
ści odwiedziliśmy piękne 
miasto Wilno. Z przewod-

niczką zwiedziliśmy Cmentarz na 
Rossie. To jedna z czterech polskich 
nekropolii narodowych, czyli miejsc, 
w których pochowanych zostało wielu 
naszych wybitnych rodaków oraz żoł-
nierzy walczących w latach 1919–1920 
i 1939–1944. Podziwialiśmy również 
barokowe wnętrze kościoła p.w. św. 
Apostołów Pio-
tra i Pawła oraz 
n i e p o w t a r z a l -
ne, unikalne 
w skali świato-
wej, stiukowe 
rzeźby i płasko-
rzeźby, których 
na ścianach jest 
ponad dwa tysią-
ce.

W y s ł u c h a -
liśmy również 
krótkiej historii 
związanej z Ostrą 
Bramą, czyli ka-
plicą Najświęt-
szej Marii Panny, 
oczywiście stojąc 
przed Cudow-
nym Obrazem 
Matki Boskiej 
Ostrobramskiej. 
Spacerowaliśmy 
uliczkami Wilna, 
ale także przez okna autokaru podzi-
wialiśmy zabytki i miejsca związane 
z wydarzeniami historycznymi, o któ-
rych opowiadała przewodniczka, a któ-
re znajdują się w podręcznikach szkol-
nych.

Głównym celem naszego pobytu na 
Litwie były spotkania z kulturą polską. 
W dniu 8 czerwca XVII Dni Kultury 
Polskiej na Laudzie i Żmudzi rozpo-
częto na historycznej „małej Laudzie” 
w Pacunelach opisanych w Potopie 
Henryka Sienkiewicza. Od wczesne-
go ranka zjeżdżały tu autokary gości 
z różnych stron Polski, Łotwy i Litwy. 
Centrum miasteczka wrzało, na zmia-
nę występowały różne kapele, orkie-
stra i śpiewały zespoły ludowe.

Po wniesieniu do kościoła pw. św. 
Jana Chrzciciela przez Kazimierza 
Duchowskiego, Danutę Kriščiūniene 
i Arinę Liustikaitė sztandaru Stowa-
rzyszenia Polaków Kiejdan i odśpiewa-
niu pieśni przez zespół „Młode Kurpie” 
proboszcz ks. Kęstutis Švabinskas, 
ks. Abdel Francisco Barahona Cordon 
z Hondurasu i o. Emilian Władysław 
Bojko – wieloletni misjonarz w Argen-
tynie – rozpoczęli Mszę Św. w j. pol-
skim. Śpiewał chór z Kowna i zespoły 
z Polski. Kościół otoczyło ponad pół 
tysiąca uczestników imprezy. Po Mszy 
Św. barwny korowód udał się do parku, 
by wystąpić ze swoim programem na 
specjalnie ustawionej na to święto sce-
nie. Przed koncertem podniesiono flagi 
Litwy i Polski, odśpiewano hymny obu 

narodów. Ze sceny gości witali starosta 
Skiemiai Ingrida Gładkienė oraz Ire-
na i Kazimierz Duchowscy. Na święto 
przybyli: mer Samorządu rej. radziwili-
skiego Antanas Čepononis, posłowie na 
Sejm Republiki Litewskiej pochodzący 
z Laudy – politycy: Asta Kubilienė, 
Aurimas Gaidžiūnas, dyrektor Podsta-
wowej Szkoły w Pacunelach Anatolijus 
Gailiūnas, prezes grupy „Lider Radzi-
wiliszek” Romas Kalvaitis, starosta 
Krakinowa rej. poniewieskiego Vaidas 
Kaušakys, wieloletnia starosta Ske-
miai Romualda Rimkuvienė, a także 
sopran Kristina Valčiukienė z zespo-
łem uczniowskim z Pacunel.

Śpiewaliśmy podczas mszy świętych, 
przed kościołami, podczas barwnych od 
regionalnych strojów korowodów, któ-

re przemierzały uliczki Pacunel, Kiej-
dan i Poniewieża. Mieszkańcy przysta-
wali, pozdrawiali nas także z balkonów 
i przejeżdżających samochodów.

Uczestniczyliśmy również w XVII 
Festynie Kultury Polskiej „Znad Issy” 
w Kiejdanach oraz VI Festiwalu Kul-
tury Polskiej w Poniewieżu. Uro-
czystościom towarzyszyły spotkania 
z władzami miast. Mieliśmy też oka-
zję wysłuchać wystąpienia Konsula 
RP podczas spotkania literackiego 
w Kiejdanach. Ponadto zwiedziliśmy 
wystawy w Muzeum Rzeźb W. Ule-
wicza w gmachu Samorządu Kiejdan. 
Wieczorami młodzież nasza świetnie 
się integrowała z dziećmi i młodzie-
żą z „sąsiedztwa”. Nawet znajomość 
języków obcych miała zastosowanie 

w praktyce.    
Pobyt na Litwie był pracowity, ale 

owocny i bogaty w emocje. Poznaliśmy 
wielu ciekawych ludzi, związanych 
z kulturą, a także otrzymaliśmy wiele 
zaproszeń na lokalne uroczystości i fe-
stiwale w Polsce i na Litwie również.

Wyjazd sfinansowaliśmy ze środków 
zgromadzonych na SKO, ale wsparcie 
okazali nam także Wójt Krzysztof Iwul-
ski, GKRPA, a także ks. Kanonik An-
drzej Kron i oczywiście Rodzice – dzię-
kujemy. Gdyby ktoś zechciał wesprzeć 
naszą działalność, prosimy o wpłaty na 
konto Rady Rodziców ZPO w Jednoroż-
cu z dopiskiem „Młode Kurpie”.

Zapraszamy do odwiedzenia nasze-
go Facebooka i udostępnianie postów.

Młode Kurpie w Poniewieżu

„Młode Kurpie” na Festiwalu Przyjaźni na Litwie
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Jednorożec 
w biegu

Daniel Rzosiński

„Jednorożec robi co może” to jed-
na z najprężniej działających for-
macji sportowych na terenie gminy 
Jednorożec. W swoich szeregach 
zrzesza przedstawicieli różnych 
grup wiekowych, co niewątpliwie 
służy integracji oraz jest sposobem 
na aktywne spędzanie czasu.

Swoją przygodę ze sportem 
JRCM rozpoczął od udziału 
w „Koronie Ziemi Przasny-

skiej” tj. 10 IV 2016 r. w Rostkowie. 
Ta inicjatywa stała się początkiem 
amatorskiej grupy sportowej, która 
z miesiąca na miesiąc sukcesywnie się 
powiększa, zaskakuje swoją kreatyw-
nością i liczbą podejmowanych dzia-
łań. Otwartość grupy oraz rodzinna 
atmosfera, która panuje w jej szere-
gach, jest niewątpliwie jej atutem. To 
sprawia, że każdy znajdzie tu swoje 
miejsce i może liczyć na wsparcie oraz 
hart ducha. Wspólnym mianownikiem 
jest tutaj sport, który pozwala poznać 
samego siebie, wyznaczać sobie nowe 
cele i przekraczać granice. Tak więc 
„Jednorożec robi co może” chętnie or-
ganizuje i wspiera różnego rodzaju 
wydarzenia. Tym samym często repre-
zentuje barwy naszej gminy na terenie 
powiatu oraz całego kraju.

„Zabiegana” ekipa ma szereg doko-
nań sportowych, które niewątpliwie 
motywują i budują markę drużyny. 
Poza biegaczami możemy tu również 
spotkać pasjonatów nordic walking’u, 
rowerzystów, rolkarzy, a w tym roku 
również morsów. Poza tym JRCM jest 
organizatorem treningów, gdzie anga-
żuje lokalną społeczność, która chęt-

nie bierze w nich udział. Do sukcesów 
zaliczyć można także wiele osiągnięć 
sportowych w kat. OPEN, kategoriach 
wiekowych, kategoriach drużynowych, 
ale również dla najliczniejszej druży-
ny biorącej udział w zawodach. Gru-
pa chętnie bierze udział w imprezach 
charytatywnych np. 24h Sztafeta Cie-
chanowska, biegi WOŚP, biegach zor-
ganizowanych pod hasłem pomocy dla 
konkretnych osób. W 2017 r. współpra-
cowała z fundacją „Przetarty Szlak”, 
organizując wspólnie aż 8 imprez bie-
gowych, 2 w Jednorożcu i 6 w okolicy. 
Biegi te zgromadziły od 20 do nawet 
60 osób.

Największą imprezą, którą zorga-
nizowano, była bieg połączony z prze-
jazdem rowerowym 29 IV 2018 r. pod 
hasłem „W zdrowym ciele zdrowy 
duch, popieramy każdy ruch”. Impreza 
zgromadziła ponad 300 uczestników. 
W 2018 r. zorganizowano również im-
prezę dla dzieciaków „Sport to zdrowie, 
uświadom to sobie”, która zgromadziła 
ponad 50 osób. Uznaniem i zaintereso-
waniem cieszyły się treningi rowero-
we, na które zapraszano mieszkańców 
i gości. „Jednorożec robi co może” może 
się również pochwalić udziałem w ZIM-

NARze Przasnysz, w którym klub re-
prezentuje najwięcej uczestników.

Rok 2019 rozpoczął się dla gru-
py bardzo intensywnie, a mianowi-
cie „Morsowaniem”. Natomiast 14 II 
2019 r. zorganizowano „Walentynkowy 
Trening” w Jednorożcu dla biegaczy 
i kijkarzy na dystansie 5 km, w któ-
rym wzięło udział ponad 50 osób. Na-
stępnie rozpoczęto przygotowania do 
„Pogoni za Jednorożcem”, która odbyła 
się 28 IV 2019 r. Uczestniczyło w niej 
ponad 500 zawodników i ok. 400 gości. 
Zebrano kwotę 4774,50 zł, która zosta-
ła przeznaczona na leczenie Łukasza 
Rumińskiego. W ostatnim czasie, tj. 
9 VI 2019 r. podczas festynu gminne-
go, odbył się bieg „Zabiegany Brzdąc” 
dedykowany dla dzieci. Była to impre-
za o charakterze sportowym dla set-
ki dzieciaków.

Jak widać sport jest dziedziną uni-
wersalną i potrafi zjednoczyć ze sobą 
wiele środowisk. Poza tym, że robimy 
coś dla siebie, możemy pomóc innym 
i w ciekawy sposób spędzić czas. Mam 
więc nadzieję, że grupie nie zabraknie 
zapału i pomysłów, by ukazać siłę zdro-
wej rywalizacji. Gratuluję i życzę po-
wodzenia.

 W sztafecie charytatywnej na 12 km wzięło udział 27 naszych zawodników

Spotkanie 
autorskie

agnieszka JezioRek

W dniu 21 maja we wtorkowe po-
południe w Lokalnym Ośrodku Kul-
tury odbyło się spotkanie autorskie 
z Witoldem Kuczyńskim.

Autor książki Nasze dzie-
dzictwo jest kierownikiem 
Zespołu Folklorystycznego 

„Carniacy”, dyrektorem Publicznego 
Gimnazjum w Czarni, instruktorem 
folkloru kurpiowskiego i tańca, a tak-
że uznanym gawędziarzem kurpiow-
skim.

Na spotkanie oprócz pracowników 
Gminnej Biblioteki Publicznej przy-
byli zaproszeni goście: zespół „Młode 
Kurpie”, jak też przedstawiciele in-
nych organizacji. Spotkanie przebie-
gło w bardzo miłej atmosferze. Gość, 
a zarazem miłośnik Kurpiowszczyzny, 
jak również człowiek-orkiestra, umilił 
czas kurpiowskimi gadkami, dowcipa-
mi oraz zaskoczył pięknym graniem na 
harmonii oraz ligawce. Nie zabrakło 

również tańca kurpiowskiego z opie-
kunką zespołu „Młode Kurpie” Barba-
rą Nizielską.

Na koniec spotkania można było 
zakupić książki oraz płyty z dedykacją 
Witolda Kuczyńskiego.

Witold Kuczyński z uczestnikami spotkania
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XI Przegląd Artystyczny  
„Pokaż Swój Talent”

BaRBaRa nizielska

Za nami już kolejna edycja Przeglą-
du Artystycznego. W dniu 6 czerw-
ca jury obradowało w składzie: 
Eugenia Bonalska, Teresa Wojcie-
chowska, Joanna Teda oraz Artur 
Olszewski ze Studia Estrada Impre-
sariat, który również nieodpłatnie 
zapewnił nagłośnienie i Krzysztof 
Opalach z Zespołu Lavender.

Na przegląd zgłosiło się 18 
podmiotów: soliści, grupy 
taneczne i instrumentaliści. 

Popisom przysłuchiwali się i przyglą-
dali uczniowie jednorożeckich szkół. 
Wszyscy uczestnicy Przeglądu otrzy-
mali słodki poczęstunek oraz pamiąt-
kowe dyplomy.

Na szczególne wyróżnienie zasłu-
żyło 6 wykonań: Julia Katarzyna Pie-
trzak i Jakub Groszyk „Dynamiczni 
Oktawiści”, których przygotowała Olga 
Pietrzak, „Niebieskie Nutki”, które 
prowadzi Alina Gołębiowska z Publicz-

nej Szkoły Podstawowej w Jednorożcu, 
grupa „Sweet Girls” i Filip Gomółkie-
wicz, których przygotowała Edyta Lo-
renc z Samorządowego Przedszkola 
w Jednorożcu, Magdalena Duda ze 
Szkoły Podstawowej w Olszewce, któ-
rej opiekunką była Aneta Ptak. Wy-
różnieni zaprezentowali się podczas 
Festynu „Dzień Jednorożca”, za co 
dziękujemy organizatorom. Otrzymali 
także dyplomy i pamiątkowe gadżety. 
Studio Estrada Impresariat Artur Ol-
szewski ufundował wokalistom nagro-
dę w postaci nagrania w swoim studiu 

ścieżki dźwiękowej, wykonywanego 
utworu, natomiast Krzysztof Opalach 
zaprosił wokalistów do przygotowania 
utworu z Zespołem „Lavender” i wspól-
nego wykonania na scenie.

Zarząd Stowarzyszenia „PZJ” ser-
decznie dziękuje wójtowi Krzysztofowi 
Iwulskiemu za okazane wsparcie, Dy-
rekcjom i Pracownikom ZPO, PG i LO 
w Jednorożcu za pomoc i umożliwienie 
przeprowadzenia Przeglądu „Pokaż 
Swój Talent”. Podziękowania kieruje-
my również do Jury. Zapraszamy do 
wzięcia udziału w Przeglądzie za rok.

Uczestnicy i uczestniczki XI Przeglądu Artystycznego „Pokaż swój talent”

„Aleja lip do Lipy”

Milena FuRMan

W dniu 6 IV 2019 r. członkowie 
Stowarzyszenia „Przyjaciele Ziemi 
Jednorożeckiej” zasadzili aleję 
lipową wzdłuż drogi powiatowej 
z Jednorożca do Lipy.

Drzewa lipowe są bardzo waż-
ne w prawidłowym funkcjo-
nowaniu naszego ekosyste-

mu, w szczególności dla pszczół, które 
są nawet elementem herbu gminy Jed-
norożec. Herb oraz nasza historia bart-
nicza zobowiązuje, dlatego też lipy po-
jawiły się w naszej akcji.

Przedsięwzięcie zostało zrealizowa-
ne w ramach działania stowarzyszenia 
zaplanowanego na 2018 rok „1000 lip 
na setne urodziny Polski”, które nie 
odbyło się w zaplanowanym czasie. 
Pozostało w pamięci członków zarzą-
du, którzy zaproponowali odnowienie 
inicjatywy. W toku wewnętrznych dys-
kusji oraz po konsultacjach z Powiato-
wym Zarządem Dróg podjęliśmy decy-
zję o zrealizowaniu akcji pod hasłem 
„Aleja lip do Lipy”. Sadzonki drzew po-
zyskaliśmy z Nadleśnictwa Budziska, 
za co bardzo dziękujemy.

Akcji towarzyszyła miła atmosfera 
wzmocniona piękną pogodą. Była to 
wspaniała okazja do integracji wielo-
pokoleniowej. Oprócz członków sto-
warzyszenia pomagała nam młodzież 
ze szkoły podstawowej w Jednorożcu. 
Najmłodszy miłośnik przyrody biorą-
cy udział w akcji miał 8 lat. Ponadto 
wsparła nas delegacja z Lipy z pań-
stwem Więcek na czele.

Po rzetelnie wykonanej pracy na 
posesji Koła Łowieckiego „Las” w Lipie 
czekało na nas ognisko przygotowane 
przez J. Gładka. Z ogromnym zainte-
resowaniem słuchaliśmy opowieści 
o historii koła łowieckiego, domku ło-

wieckim znajdującym się na terenie po-
sesji oraz organizacji polowań. Młodsi 
uczestnicy akcji słuchali wyjątkowo 
zaciekawieni. Starsi natomiast w tym 
czasie przygotowywali poczęstunek: 
kiełbaski, napoje, słodycze, sfinanso-
wany z funduszy własnych stowarzy-
szenia.

Serdeczne dziękujemy za odzew 
oraz udział w akcji, przygotowanie 
ogniska i serdeczne przyjęcie. Pozosta-
ną miłe wspomnienia. Mamy nadzieję, 
że lipy na trasie do Lipy będą kwitły 
i pachniały. Nie było lipy. Będzie cała 
aleja lip przy drodze do Lipy!

Członkowie S„PZJ” i mieszkańcy Lipy  podczas sadzenia lip
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Będzie 
trzecia wystawa!

MaRia WeRonika kMoch

Stowarzyszenie „Przyjaciele Ziemi 
Jednorożeckiej” pracuje nad kolej-
ną wystawą plenerową. Tym razem 
tablice staną w Parciakach.

W niedzielę 19 maja w Par-
ciakach odbyły się kon-
sultacje społeczne. Dzięki 

spotkaniu z mieszkańcami parafii Par-
ciaki mogliśmy wydatować posiadane 
przez nas zdjęcia oraz pozyskać kolej-
ne. Wielu mieszkańców podzieliło się 
fotografiami ze zbiorów rodzinnych. 
Zeskanowaliśmy je i oddaliśmy wła-
ścicielom.

Po tym, jak zespół przygotowujący 
wystawę wybierze zdjęcia, które znaj-
dą się na tablicach, pracę przejmie 
grafik, który opracuje projekt. Następ-
nie po wydruku wystawa zostanie za-
montowana w centrum wsi Parciaki, 
zapewne przy kościele. Jej uroczyste 
odsłonięcie planujemy na niedzielę 
15 września.

Skany zdjęć zasilą też rozwijające 
się archiwum społeczne. Nadal szu-
kamy zdjęć, obrazujących przeszłość 
następujących miejscowości: Dynak, 
Parciaki, Parciaki-Stacja, Żelazna Pry-
watna, Żelazna Rządowa oraz Żelazna 
Rządowa-Gutocha. Strażacy, organiza-
cje pozarządowe, spotkania rodzinne, 
życie religijne, ważne postacie, zdjęcia 
szkolne, proza życia w gospodarstwie – 
każda fotka może się przydać! Każda 
to historia ludzi dawniej tu mieszkają-

cych lub pochodzących z gminy Jedno-
rożec.

Chętnych zapraszamy do kontak-
tu (nie tylko w sprawie zdjęć z terenu 
parafii Parciaki, ale całej gminy Jed-
norożec): Barbara Nizielska, tel. 501 
651 423; Maria Weronika Kmoch, tel. 
793 065 173 / mariakmoch@wp.pl; Zbi-
gniew Lorenc, tel. 506 210 600. Jeśli 
chcecie Państwo samodzielnie wyko-
nać skany, to prosimy o rozdzielczość 
600 DPI. Można je wysyłać na adres 
spzj@wp.pl.

Przedstawiciele S „PZJ” na konsultacjach w Parciakach

„Pikniki 
z kapliczką 
w tle” wróciły!

MaRia WeRonika kMoch

Już trzeci rok trwa rowerowa przy-
goda ze Stowarzyszeniem „Przy-
jaciele Ziemi Jednorożeckiej”. 
Jeden piknik za nami, kolejne 
w lipcu i sierpniu.

W 2019 r. na wycieczki rowe-
rowe po gminie Jednorożec 
zarezerwowaliśmy pierw-

sze niedziele miesiąca. Zbiórka o 13:00 
na przystanku PKS w centrum Jedno-
rożca.

Na pierwszą z tegorocznych wypraw 
wybraliśmy się do Małowidza i Połoni. 
Oprócz historii przydrożnych kapliczek, 
figur i krzyży w tych wsiach poznaliśmy 
opowieści związane z dwudziestowiecz-
ną historią: wątkami z Wielkiej Wojny, 
okresu międzywojennego, działalności 
antyhitlerowskiej i antykomunistycz-

nej mieszkańców, a także współczesnej 
religijności. Opowieści przewodniczki 
Marii Weroniki Kmoch uzupełniały 
głosy uczestników i uczestniczek wy-
jazdu, co sprawiło, że mogliśmy się 
wymienić informacjami oraz wspólnie 
zastanawiać się nad przeszłością i jej 
dziedzictwem. Wycieczkę zakończy-
liśmy na działce Moniki i Wojciecha 

Prusików w Połoni, którzy ugościli nas 
wspaniałym ogniskiem.

Kolejne wycieczki planujemy na 7 
lipca (Żelazna Rządowa, Żelazna Pry-
watna, Żelazna Rządowa-Gutocha) 
oraz 4 sierpnia (Ulatowo-Pogorzel, 
Ulatowo-Słabogóra oraz Ulatowo-Dą-
brówka). Wystarczy sprawny rower 
i dobry humor!

Uczestnicy i uczestniczki „Pikniku z kapliczką w tle” w Połoni 2 VI 2019 r.
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Wieści z teReNu

Milena FuRMan

Zabawa integracyjna MultiQuiz 
zapoczątkowana została w 2017 r. 
przez ówczesnego prezesa Sto-
warzyszenia „Przyjaciele Zie-
mi Jednorożeckiej” Krzysztofa 
Iwulskiego. Polega na drużynowym 
odgadywaniu odpowiedzi na róż-
ne pytania.

Myślą przewodnią jest do-
bra zabawa oraz spędzenie 
czasu w miłej atmosferze. 

MultiQuiz odbywa się w zaprzyjaźnio-
nej ze stowarzyszeniem Restauracji 
Pizzerii Podpłomyk, która dodatkowo 
funduje nagrodę dla zwycięskiej dru-
żyny w wysokości 50 zł do wykorzy-
stania w pizzerii. Jest to wspaniały 
sposób na wspólne spędzenie czasu, 
wesoła rozrywka oraz okazja do wzbo-
gacenia wiedzy i dyskusji na porusza-
ne w czasie gry tematy. Sukces tego 
przedsięwzięcia obliguje Stowarzysze-
nie „Przyjaciele Ziemi Jednorożeckiej” 
do jego kontynuowania.

W związku z tym wiosną tego roku 
odbył się kolejny sezon MultiQuizu. 
Był to już czwarty sezon rozgrywek, 
podczas którego zrealizowaliśmy czte-
ry wieczory MultiQuizowe: 23 maja, 30 
maja, 6 czerwca oraz 13 czerwca. Spo-
tykaliśmy się zawsze o godzinie 19:00 
w „Podpłomyku”.

Czwartkowe wieczory spędziliśmy 
w miłej i wesołej atmosferze z lekką 
nutką rywalizacji, która mobilizowa-
ła i dodawała emocji. Faktem jest, że 
emocje ze spotkania na spotkanie były 

coraz większe. Przy okazji dowiedzie-
liśmy się dzięki pomysłowej, redagują-
cej pytania oraz prowadzącej quiz Basi 
Szenda m.in.:
- ile jest sklepów Biedronka i aptek 

w Polsce?
- ile mierzył największy dinozaur?
- jaki obszar zajmują Ruchome Wy-

dmy?
- ile lat ma Agnieszka Radwańska i jak 

wysoki jest Mikołaj Roznerski?
Łącznie w zabawie wzięło udział 6 

drużyn: Damy radę, Ich Ośmioro, Ome-
ga 3, Piotrek, Trójka oraz Kwinta.

Czwarty MultiQuiz 13 czerwca miał 
odmienną formułę. Był konkursem 
wiedzy o gminie Jednorożec oraz oko-
licy. Pytania dotyczyły tylko i wyłącz-
nie naszej małej ojczyzny. Patronat 
nad quizem objął Krzysztof Iwulski – 
wójt gminy Jednorożec, aktywnie nas 

wspierający oraz pomocny nie tylko do-
brym słowem, a również i czynem, czło-
nek stowarzyszenia. Wójt dodatkowo 
nagrodził członków zwycięskiej druży-
ny Omega 3, która dodatkowo wygrała 
każdy quiz w tym sezonie, gadżetami 
promującym naszą gminę.

Dziękujemy:
- Basi Szenda za przygotowanie pytań 

i poprowadzenie Quizu,
- Wójtowi Gminy Jednorożec Panu 

Krzysztofowi Iwulskiemu za nagrody 
dla zwycięskiej drużyny w ostatnim 
quizie wiedzy o gminie Jednorożec 
oraz okolicy,

- Restauracji Pizzerii Podpłomyk za 
możliwość zorganizowania rozgrywek 
w lokalu oraz ufundowanie nagrody,

- uczestnikom za przybycie i miłą at-
mosferę.

Uczestnicy i uczestniczki finałowej zabawy MultiQuiz w sezonie wiosennym

Dzień Dziecka

MaRia WeRonika kMoch

W sobotę 1 czerwca Stowarzysze-
nie „Przyjaciele Ziemi Jednorożec-
kiej” zorganizowało Dzień Dziecka 
dla rodzin korzystających z pomo-
cy żywnościowej, którą dysponu-
jemy dzięki współpracy z Bankiem 
Żywności w Ciechanowie.

Impreza odbyła się na placu 
przykościelnym w Jednoroż-
cu. Na dzieci czekały zabawy 

zręcznościowe oraz zagadki logiczne. 
Nie zabrakło dmuchanych zjeżdżalni 

oraz trampoli-
ny. Zgromadzeni 
mogli zostawić 
swój podpis lub 
malunek na dwu-
stronnym obrazie 
z folii spożywczej. 
Był też poczę-
stunek w postaci 
kiełbasek z grilla. 
Ochłodę zapewni-
ły lody oraz na-
poje.

D z i ę k u j e m y 
ks. proboszczowi 
ks. A. Kronowi 
za użyczenie miejsca do zabawy, pra-
cownikom GZUK i Strażakom za roz-
stawienie dmuchańców, a Gminnej Bi-

bliotece Publicznej w Jednorożcu za ich 
wypożyczenie. Nie zawiedli członkowie 
S„PZJ” oraz zaangażowani w działal-
ność pomocową, a także animatorzy.

Drużynowy bieg w jutowych workach

MultiQuiz – sezon wiosna 2019
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Wieści z teReNu
Pasowanie na 
czytelnika

sylWia senDRoWska

W Gminnej Bibliotece Publicznej 
w Jednorożcu odbyła się uroczy-
stość „Pasowania na Czytelnika”. 
Dzieci z grup: Misie, Smerfy, 
Myszki, Jeżyki z Przedszkola 
Samorządowego w Jednorożcu 
po raz pierwszy były mianowane 
na Czytelnika.

Spotkaliśmy się, aby porozma-
wiać i zapoznać z zasadami, 
jakie obowiązują w bibliotece. 

Dzieci poznały reguły wypożyczania 
książek oraz korzystania z czytelni. 
Mamy nadzieję, że są już przygoto-
wane na nowy etap w swoim życiu. 
Uważamy, że wraz z tą wizytą każde 
z nich zrozumie, jaką radość sprawia 
samodzielny wybór ciekawej książki. 
Celem spotkania było nie tylko zapo-
znanie dzieci z działalnością biblioteki, 
ale przede wszystkim wprowadzenie 
w magiczny świat bajek, baśni i legend, 
poza tym rozbudzanie chęci sięgania 
po nie oraz wyrabianie prawidłowych 
nawyków czytelniczych. Staraliśmy 
się także wzbudzać szacunek do książ-
ki. Jednocześnie jako bibliotekarze 

zachęcaliśmy dzieci do czytania i po-
szanowania książek oraz terminowego 
ich zwracania, ponieważ czekają na 
nie kolejni czytelnicy. Naszym celem 
było rozbudzanie u dzieci zamiłowania 
do czytania i wyrobienia nawyku na 
całe życie, zapoczątkowanie pracy nad 
trwałą potrzebą czytania.

Lekcja biblioteczna zakończyła się 
uroczystym Pasowaniem na Czytelni-
ka i złożeniem przysięgi. Dla najmłod-
szych było to ogromne przeżycie, które 
dzieci zniosły bardzo dzielnie. Z uśmie-
chami na twarzach podchodziły do pani 
bibliotekarki. Pod koniec uroczystości 
dzieci zwiedzały bibliotekę i oglądały 

kolorowe książki. Wysłuchały prze-
czytanej przez bibliotekarkę krótkiej 
opowieści na temat pierwszej wizyty 
w bibliotece. Przedszkolaki śpiewały 
również piosenki i rozwiązywały za-
gadki, otrzymując gromkie brawa. Na 
pamiątkę tego wydarzenia każde dziec-
ko otrzymało drobne upominki, m.in.
okolicznościowy medal, balon z logo 
biblioteki i słodycze.

Mamy nadzieję, że od tej pory każdy 
przedszkolak będzie często odwiedzał 
bibliotekę i rozbudzi w sobie potrzebę 
czytania, by poznawać nowych bohate-
rów książkowych.

Ślubowanie młodych czytelników

Koncert chórów

siMona BeRg

W dniu 28 kwietnia w kościele 
p.w. Wniebowzięcia Najświętszej 
Marii Panny w Jednorożcu odbył 
się po raz dwunasty koncert pieśni 
wielkanocnych. Chóry z różnych 
miejscowości prezentowały pieśni 
o tematyce wielkanocnej.

Na koncercie wystąpiło sześć 
grup: „Francesco” z Ciecha-
nowa, „Via Musica” z Kra-

snosielca, grupa śpiewacza „Pogodny 
Zmierzch” z Klubu Seniora z Bara-
nowa, chór parafialny z Zambrowa, 
chór męski z Przasnysza oraz chór 
parafialny z Jednorożca. Uroczystość 
poprowadziła Marianna Jakończyk – 
członkini jednorożeckiego chóru para-
fialnego. Każda z grup zaprezentowała 
dwie pieśni.

Koncert cieszył się ogromnym zain-
teresowaniem mieszkańców, jak i foto-

reporterów. Śpiewy zgromadziły sporą 
widownię, która reagowała entuzja-
stycznie na utwory. Podkreślano za-
pał i pracowitość członków chórów. Na 
koniec uroczystości serdeczne podzię-
kowania złożył ks. proboszcz Andrzej 

Kron. Tego dnia panowała prawdziwie 
serdeczna atmosfera.

Koncert został zorganizowany przez 
Stowarzyszenie Koła Gospodyń Wiej-
skich z Jednorożca przy wsparciu wójta 
gminy Krzysztofa Iwulskiego oraz ks. 
A. Krona.

Uczestnicy i uczestniczki XII Koncertu Pieśni Wielkanocnych w Jednorożcu
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wywiad
„Strażacka brać”
Wywiad z Prezesem OSP Jednoro-
żec Edwardem Mordwa

Daniel Rzosiński

W ubiegłym roku obchodzili-
śmy 100 lecie istnienia OSP 
Jednorożec. Jak Pan wspomi-
na swoje początki działalności 
w jednostce?

Wstąpienie w szeregi jednostki było 
dla mnie czymś naturalnym. Wyni-
kało przede wszystkim stąd, że tra-
dycje strażackie w mojej rodzinie 
sięgają 1926 r. Mój ojciec Jan był 
jednym z członków pierwszego skła-
du orkiestry, gdzie grał na trąbce. 
W 1963 r. podjąłem decyzję o tym, 
że również będę czynnie działał 
na rzecz jednostki. Zacząłem grać 
na trąbce. Poza tym brałem udział 
w akcjach ratowniczo-gaśniczych, 
wraz z innymi druhami reprezento-
wałem jednostkę podczas zawodów 
oraz działałem społecznie. W ów-
czesnych latach nasza jednostka 
była jedną z najlepszych w powie-
cie przasnyskim.

czego nauczyła Pana praca 
w jednostce?

Praca w jednostce nauczyła mnie 
przede wszystkim obowiązkowo-
ści, dyscypliny oraz zaangażowa-
nia w sprawy społeczne. Musimy 
bowiem pamiętać o tym, że służba 
w szeregach OSP to przede wszyst-
kim odpowiedzialność za drugie-
go człowieka. Strażacka brać jest 
przecież obdarzona swego rodzaju 
mandatem zaufania społecznego. 
Dlatego tak ważna jest kwestia 
współpracy między druhami, która 
w głównej mierze decyduje o sile 
jednostki. Myślę, że służba ta daje 
możliwości budowania pozytyw-
nych cech charakteru, kształtuje 
osobowość i daje poczucie spełnie-
nia.

z jakimi wyrzeczeniami wiąże 
się służba w OSP?

Służba ta charakteryzuje się przede 
wszystkim zachowaniem gotowości 
i nieprzewidywalnością. Jednocze-
śnie szeroki wachlarz działań po-
dejmowanych przez druhów stra-
żaków sprawia, że niejednokrotnie 
są oni zmuszeni do całodobowej 
dyspozycyjności. Tym samym czas 
spędzony w murach remizy, na wy-
jazdach czy podczas zabezpieczania 
imprez lokalnych sprawia, że dzieje 
się to kosztem rodziny. Tym samym 
tak ważna jest wyrozumiałość naj-

bliższych i zachowanie cierpliwości, 
gdyż w pracę strażaka wpisane jest 
przede wszystkim ryzyko i służba 
drugiemu człowiekowi. Tak więc je-
steśmy wdzięczni naszym rodzinom 
za to, że wspierają nas w naszych 
działaniach i motywują do budowa-
nia pozycji naszej jednostki.

co może Pan powiedzieć na 
temat działalności orkiestry 
OSP Jednorożec?

Orkiestra początkowo liczyła 28 
osób i był to wyłącznie skład mę-
ski. Jestem ostatnim muzykiem ze 
składu z 1964 r. To właśnie w tym 
roku wraz z Marianem Świderskim 
pozyskaliśmy więcej instrumentów. 
Dzięki temu możliwa była reakty-
wacja orkiestry. Opieki nad orkie-
strą podjął się kapelmistrz Edmund 
Rudnicki, którego działalność zosta-
ła upamiętniona poprzez odsłonię-
cie tablicy w budynku remizy OSP 
Jednorożec. Pełnił on swoją funkcję 
do 1984 r. Przez kolejne dwa lata 
z powodu braku kapelmistrza pod-
jąłem się prowadzenia orkiestry. 
Następnie funkcję kapelmistrza 
przejął Tadeusz Karniewski z Prza-
snysza. Natomiast od początku lat 
90. XX w. do chwili obecnej pieczę 
nad orkiestrą sprawuje miejscowy 
organista – Bogdan Jakubowski.
Od początku działalności orkiestra 
czynnie uczestniczy w życiu lokal-
nej społeczności. Uświetnia swo-
ją grą uroczystości patriotyczne 
i religijne. W okresie PRL orkiestra 
często występowała podczas świąt 
ludowych – 1 maja i 22 lipca. Z cie-
kawostek mogę przytoczyć fakt gry 
orkiestry podczas przejazdu pele-
tonu „Wyścigu Pokoju” przez Cho-
rzele w latach 70. XX w. Ponadto 
uczestniczyliśmy w uroczystości na-
dania im. Adama Chętnika Szkole 
Podstawowej w Jednorożcu czy też 

im. Św. Stanisława Kostki Publicz-
nemu Gimnazjum w Jednorożcu. 
Szczególnym dniami dla orkiestry 
jest odpust parafialny i wspomnie-
nia św. Floriana, patrona straża-
ków, kiedy druhowie strażacy odda-
ją cześć swojemu patronowi. W dniu 
21 XII 2014 r. podczas wieczoru wi-
gilijnego z okazji 50-lecia działalno-
ści orkiestra została uhonorowana 
Statuetką Jednorożca za działal-
ność artystyczną w regionie i pro-
mowanie gminy Jednorożec. Obec-
nie orkiestra nadal prężnie działa, 
a jej gra sprawia mieszkańcom wie-
le radości i jest niewątpliwie ważną 
częścią lokalnego kolorytu.

Proszę przedstawić Pańskie do-
konania naszej jednostce.

Tak jak wspominałem, od lat sta-
ram się czynnie działać na rzecz 
jednostki. Tym samym ważne jest 
dla mnie to, by jak najlepiej wy-
konywać powierzone mi zadania. 
Z racji pełnionej przeze mnie funk-
cji Prezesa OSP Jednorożec dokła-
dam wszelkich starań, by nasza 
jednostka się rozwijała i właściwie 
wypełniała swoją misję. Muszę za-
znaczyć, że trudno tu mówić o do-
konaniach w ujęciu jednostkowym, 
gdyż wszelkie działania są konsul-
towane z załogą strażacką. Dzia-
łamy przecież w imię wspólnego 
dobra na rzecz poprawy bezpieczeń-
stwa czy warunków bytowych jed-
nostki.
Z najważniejszych dla mnie wy-
darzeń związanych z historią OSP 
było zainicjowanie z ówczesnym 
naczelnikiem Piotrem Maligrandą 
budowy parkingu na placu kościel-
nym, co było wstępem do budo-
wy nowej remizy. Jestem dumny 
z tego, że udało się sfinalizować 
owe przedsięwzięcie i poprawić wa-
runki lokalowe jednostki. Poza tym 

Strażacy z OSP Jednorożec przed remizą w latach 80. XX w.
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przez wiele lat prowadziłem kroni-
kę strażacką. Obecnie nią funkcję 
archiwistki pełni członkini Zarządu 
Małgorzata Przybyłek. Na 100-lecie 
jednostki dzięki staraniom człon-
ków OSP, darczyńcom i mobilizacji 
społeczeństwa ufundowano nowy 
sztandar. W 2018 r. za swoją dzia-
łalność zostałem wyróżniony sta-
tuetką Jednorożca. Wcześniej zo-
stałem uhonorowany najwyższym 
odznaczeniem ochotników straża-
ków tj. „Złotym Znakiem Związku” 
oraz dyplomem uznania od Mar-
szałka Województwa Mazowieckie-
go Adama Struzika.
Otrzymane odznaczenia i wyróż-
nienia w dużej mierze zawdzięczam 
całej załodze naszej straży, człon-
kom orkiestry dętej, a także mojej 
rodzinie, która wykazała się cier-
pliwością i wyrozumiałością. By-
cie strażakiem to dla mnie przede 
wszystkim ogromne wyróżnienie 
i zaszczyt. Rodzina strażacka jest 
dla mnie moją drugą rodziną i na-
dal będę się starał robić wszystko, 
by nasza jednostka nadal się rozwi-

jała i służyła społeczeństwu.
Jak z perspektywy czasu oce-
nia Pan zmiany zachodzące 
w naszej jednostce?

Podczas mojej 55-letniej służby ob-
serwowałem, jak nasza jednostka 
się zmieniała. Pół wieku to prze-
cież sporo czasu. Kiedy zaczynałem 
swoją drogę w szeregach jednostki, 
mieliśmy inne warunki lokalowe 
i sprzętowe. Pierwsze akcje gaśni-
cze były przeprowadzane z użyciem 
barakowozu, którego siłą napędową 
był zaprzęg konny. Pożary gaszono 
ręcznie. Na dzień dzisiejszy posia-
damy trzy wozy bojowe wyposażone 
w odpowiedni sprzęt do przeprowa-
dzania działań ratowniczo-gaśni-
czych. Oprócz tego mamy podnośnik 
strażacki i specjalistyczny sprzęt 
ratunkowy. Tak więc wraz z bie-
giem lat mogliśmy jako jednostka 
bardziej efektywnie wykorzysty-
wać nasz potencjał i doświadczenie. 
Potwierdza to fakt, że od 1995 r. 
należymy do Krajowego Systemu 
Ratowniczo-Gaśniczego. Tym sa-
mym jesteśmy jedną z najprężniej 

działających jednostek w powiecie 
przasnyskim. Cieszę się również 
z tego, że orkiestra nadal funkcjo-
nuje, a budynek nowej remizy stał 
się miejscem spotkań kulturalnych.
Wierzę w to, że nasza może dzia-
łać jeszcze skuteczniej. Cenię so-
bie poziom współpracy z władzami 
samorządowymi oraz przedstawi-
cielami parafii. Wyrażam cichą na-
dzieję, że nasza jednostka zostanie 
odpowiednio doposażona. Myślę, że 
w tym miejscu będę wyrazicielem 
opinii strażackiej braci o potrzebie 
poszerzenia naszego parku maszy-
nowego o nowy samochód strażacki. 
Bezpieczeństwo jest przecież warto-
ścią nadrzędną. Tak więc składam 
ukłon w stronę władz gminnych 
i wojewódzkich z prośbą o pochyle-
nie się nad tą sprawą.
W tym miejscu życzę moim druhom 
strażakom tyle samo powrotów, co 
wyjazdów, bo, jak wiemy, służba ta 
niesie ze sobą ryzyko, które jeste-
śmy gotowi ponieść w imię hasła 
„Bogu na chwałę, ludziom na ratu-
nek”.

Żelaźnianki 
to Kurpianki – 
50-lecie Koła 
Gospodyń 
Wiejskich 
z Żelaznej

zBignieW loRenc

W niedzielę 2 VI 2019 r. w remi-
zie Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Żelaznej Rządowej miała miejsce 
wyjątkowa uroczystość. Tego dnia 
50-lecie swojej działalności świę-
towało Koło Gospodyń Wiejskich 
z Żelaznej. Organizatorami impre-
zy było Koło Gospodyń Wiejskich 
w Żelaznej Rządowej Żelaźnianki 
to Kurpianki, OSP Żelazna Rządowa 
i Gmina Jednorożec.

W pięknie przygotowanej re-
mizie zgromadziło się licz-
ne grono mieszkańców Że-

laznej oraz zaproszonych gości. Wśród 
przybyłych znaleźli się m.in.: Wójt 
Gminy Jednorożec Krzysztof Iwulski, 
Przewodniczący Rady Gminy Cezary 
Wójcik, Starosta Powiatu Przasny-
skiego Krzysztof Bieńkowski, Radni 
Gminy Jednorożec: Włodzimierz Bruź-

dziak, Mariusz Kaczyński i Józef Brzo-
zowy, dyrektor PSP Żelazna Rządo-
wa-Parciaki z siedzibą w Parciakach 
– Marek Walędziak, były Wójt Gminy 
Jednorożec Michał Lorenc, a także 
ksiądz proboszcz Zbigniew Kuczewski 
oraz druhowie OSP Żelazna. W spo-
tkaniu uczestniczyły również senior-
ki KGW w Żelaznej: Alina Galicka, 
Marianna Sender, Celina Kuczyńska, 
Stanisława Śliwińska, Teresa Zem-
bek, Krystyna Orzoł, Marianna Pru-
sik, Barbara Prusik. Na zaproszenie 
przybyły okoliczne zespoły folklory-
styczne: Zespół „Kurpie” z Jednorożca 
i Grupa Śpiewacza Klubu Seniora „Po-
godny Zmierzch” z Baranowa.

Uroczystość rozpoczęła się powi-
taniem przybyłych gości przez Kazi-
mierę Kuzię, przewodniczącą KGW. 
Pragniemy odnawiać kulturę na wsi, 
aby nie zaginęły piękne pieśni ludowe 
i dożynkowe. Cieszy, że Seniorki mają 
już swoje młodsze następczynie: „KGW 
Żelaźnianki to Kurpianki” – spuen-
towała Kazimiera Kuzia. Następnie 
w kilku zdaniach przedstawiła zarys 
działalności koła na przestrzeni ostat-
niego półwiecza. Po tej prelekcji do go-
spodyń z Żelaznej popłynęły życzenia 
i kwiaty. Dużo zdrowia i wytrwałości 
w pielęgnowaniu lokalnych zwyczajów 
i tradycji życzyli wzruszonym członki-
niom wójt Krzysztof Iwulski i dyrektor 
PSP Żelazna Rządowa-Parciaki Marek 

Jubilatki z  Żelaznej z okolicznościowym tortem
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Koło Gospodyń Wiejskich w Żela-
znej Rządowej założono w 1969 r., 
choć lokalne aktywistki działały 
już wcześniej.

W grupie założycielek, ak-
tywnych w latach 70. i 80., 
były: Zofia Olender (pierw-

sza przewodnicząca KGW), Genowefa 
Krajewska, Zofia Krawczyk, Stani-
sława Śliwińska, Helena Sędrowska, 
Helena Fąk oraz Helena Grabowska. 
W 1974 r. do grupy dołączyły: Maria 
Więcek, która została przewodniczą-
cą KGW w latach 80., Kazimiera Ku-
zia, Marianna Prusik, Helena Kryst-
kiewicz, Stanisława Milińska, Zofia 
Jurczak, Stanisława Kisiel, Eugenia 
Prusik. Pozostałe członkinie KGW to: 
Zofia Krajewska, Celina Kuczyńska, 
Maria Sender, Halina Jurczak oraz 
Zofia Berk.

W 1974 r. w remizie OSP w Żela-
znej Rządowej odegrano „Wesele kur-
piowskie”, które uświetniło oddanie do 
użytku nowego murowanego budynku 
remizy. Kobiety z KGW znały zwyczaje 
weselne, ponieważ jedna z nich, Geno-
wefa Krajewska, była czepiarką i jeź-
dziła po okolicy, by spełniać obowiązki 
na weselach. W przygotowaniu przed-

stawienia pomogła jej Zofia Olender. 
Inne organizowane przez KGW impre-
zy to uroczystości na Dzień Kobiet, go-
ścina z okazji Tłustego Czwartku itp.

Członkinie KGW w okresie PRL bra-
ły udział w licznych kursach. Organizo-
wano je przy pomocy kółka rolniczego. 
Pierwszy – krawiecki – odbył się w bu-
dynku starej szkoły w Żelaznej Rządo-
wej przed 1965 r. W latach 1974–1980 
u Olendrów odbywały się kursy goto-
wania i pieczenia. Zajęcia prowadzono 
też w domach Prusików i Więcków. 

Trwały od kilku dni do tygodnia. Ko-
biety uczyły się nowych metod obróbki 
mięsa czy gospodarowania w domu. 
Na koniec kursu instruktorka otrzy-
mywała od kobiet, które brały udział 
w kursie – a były to nie tylko członki-
nie KGW – prezent. Urządzano poczę-
stunek, śpiewano przyśpiewki, kobiety 
prezentowały efekty nauki. Pielęgno-
wały tradycję w postaci kurpiowskich 
receptur, które przekazywały z pokole-
nia na pokolenie.

Członkinie KGW z Żelaznej Rządowej podczas podczas jednego z występów

Wójt Krzysztof Iwulski składa życzenia jubilatkom

Walędziak. Życzeniom nie było koń-
ca… Pozostali goście składali Paniom 
świętującym jubileusz podziękowania 
za ich wolontariacką pracę służącą lo-
kalnej społeczności.

W części artystycznej jako pierwsze 
zaprezentowały się panie z KGW Żela-
zna. Na scenie wystąpiły: Kazimiera 
Kuzia, Stanisława Kisiel, Zofia Taba-
ka, Zofia Berk, Zofia Jurczak i Jadwi-
ga Abramczyk. Jubilatki zaśpiewały 
dla zebranych mieszkańców i gości 

kilka ludowych 
piosenek. Naj-
ważniejsza była 
ta jubileuszowa 
„Wszystkich na-
szych gości”. Dru-
ga piosenka, jaką 
zaprezentowały 
nasze gospody-
nie, to „Przez 
ż e l a ź n i e j s k ą 
wieś”, jako trze-
cią zaśpiewały 
„Moja dziewczy-
na robotna była”. 
Nasze jubilatki 

zakończyły występ piosenką „Czerwo-
ne jabłuszko”. Po nich wystąpił zespół 
folklorystyczny z Jednorożca, a na ko-
niec panie z Klubu Seniora z Barano-
wa.

Po części artystycznej zaproszo-
nym gościom wręczono jubileuszowe 
upominki. Szczególnie serdeczne po-
dziękowania członkinie Koła złożyły 
byłemu wójtowi Michałowi Lorencowi. 
Podziękowania skierowano także do 
członkiń KGW – seniorek za ich za za-

angażowanie i długoletnią działalność 
na rzecz KGW.

Po części oficjalnej jubilatki zapro-
siły na jubileuszowy poczęstunek przy 
suto zastawionych stołach przy opra-
wie muzycznej w wykonaniu Edwarda 
Koziatka z Zawad. Tego dnia można 
było również skosztować lokalnych wy-
robów, do których degustacji zachęcały 
młodsze członkinie koła. Jedną z atrak-
cji był przejazd limuzyną ślubną, którą 
udostępnił nieodpłatnie Jarosław Ni-
zielski z Jednorożca. Imprezę zakoń-
czyło wspólne biesiadowanie i tańce 
z zespołem Everest.

Jubileusz pół wieku istnienia KGW 
Żelazna był okazją do wspomnień 
i podziękowań. Z tej okazji wszystkim 
członkiniom Koła Gospodyń Wiejskich 
z Żelaznej życzymy dalszych sukcesów 
i co najmniej kolejnych 50 lat działal-
ności.

Organizatorzy składają serdeczne 
podziękowania wszystkim, którzy oka-
zali swą hojność i pomoc w przygoto-
waniach tej ważnej dla społeczności 
Żelaznej Rządowej uroczystości.

Historia Koła Gospodyń Wiejskich w Żelaznej Rządowej
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Wieniec dożynkowy KGW z Żelaznej 
Rządowej na dożynkach wojewódzkich w 
Przasnyszu w 1988 r. Fot. Sławomir Olzacki

Koło organizowało wiele wycieczek 
krajoznawczych we współpracy z kół-
kiem rolniczym. Za opłatą jechał, kto 
chciał, nie tylko członkinie KGW. Wie-
loletnią organizatorką wyjazdów była 
Zofia Olender. Wyjeżdżano do Często-
chowy, Łomży, na kilka dni do Kra-
kowa i Oświęcimia, ale też do miejsc 
objawień – w Licheniu, Świętej Lipce 
– czy na grób ks. J. Popiełuszki w War-
szawie.

Gospodynie z Żelaznej śpiewały na 
powitanie biskupa podczas wizytacji 
w parafii Parciaki. Inicjowały i pod-
trzymywały tradycję nabożeństw ma-
jowych przy przydrożnych krzyżach 
i kapliczkach w Żelaznej Rządowej 
(w Kurczym Lasku, na skrzyżowaniu 
w Żelaznej Rządowej, podobnie w Że-
laznej Rządowej, w Żelaznej Rządo-
wej-Gutosze przy przydrożnym krzy-
żu, a dawniej też na koloniach Grądy 
i Kawały). Uświetniały powitanie oraz 
pożegnanie proboszcza w Parciakach. 
Wykonywały pieśni kościelne.

Niektóre piosenki układała Geno-
wefa Krajewska. Halina Sędrowska, 
Zofia Krawczyk, Zofia Olender śpiewa-
ły pieśni, także je układały i spisywa-
ły, przekazując młodszym kobietom. 
Wymyślano przyśpiewki i skecze. Wie-
le z nich nawiązywały lub nawet bez-
pośrednio odnosiło się do warunków 
lokalnych, do życia w Żelaznej Rządo-
wej lub Prywatnej. Repertuar, do dziś 
używany, tworzony był jeszcze przed 
wielu laty. Skoczne kurpiowskie pio-
senki i przyśpiewki zawsze wprawiały 
w dobry humor gości przybyłych na or-
ganizowane przez KGW uroczystości.

Zespół śpiewaczy działający przy 
KGW został założony oficjalnie 

w 1992 r. Wtedy to Barbara Gałązka, 
prezes ostrołęckiego regionalnego Kra-
jowego Związku Rolników, Kółek i Or-
ganizacji Rolniczych, zaproponowała 
solistkom z Żelaznej Rządowej wystę-
py wokalne. Od tamtej pory kobiety re-
gularnie biorą udział w Regionalnym 
Przeglądzie Zespołów Artystycznych 
KGW – Przeglądzie Pieśni Ludowej na 
Dniach Tłuszcza. Wielokrotnie uczest-
niczyły w uroczystościach gminnych 
w Jednorożcu i powiatowych w Prza-
snyszu (festyny, dożynki, Złote Gody), 
ale też parafialnych w Parciakach 
(festyny). Występowały w Baranowie 
czy w Jednorożcu na spotkaniach in-
tegracyjno-kulturalnych dla emerytów 
i rencistów z terenu gminy, organizo-
wanych przez miejscowe KGW. Koło 
z Żelaznej organizowało takie spo-
tkania także w swojej wsi. W 2013 r. 
zespół KGW uświetnił uroczystość od-
słonięcia pomnika powstańca w 150. 
rocznicę bitwy pod Żelazną Rządową. 
Działalność grupy docenił Marszałek 
Województwa Mazowieckiego Adam 
Struzik, 5 VIII 2018 r. nadając Zespo-
łowi Artystycznemu KGW w Żelaznej 
Rządowej Dyplom Uznania „za cało-
kształt twórczości na rzecz pielęgno-
wania folkloru i tradycji ludowej oraz 
cenny wkład w życie społeczno-kultu-
ralne lokalnej społeczności”.

Na próby kobiety zbierały się 
w mieszkaniach członkiń KGW. Tam 
też wielokrotnie plotły wieńce dożyn-
kowe. Pierwszy, jak wspomina Kazi-
miera Kuzia, która od ok. 2007 r. pełni 
funkcję przewodniczącej KGW, uplotły 
na dożynki gminne w Jednorożcu. Po-
magali im członkowie rodzin. Wyko-
nywały dekoracje z papieru i bibuły, 
szczególnie przed świętami: kwiaty, 
kierce, palemki, wieńce na misje święte 
czy inne okazje. Dekorowały trasę prze-
jazdu biskupa wstążeczkami, przygoto-
wywały bramę powitalną dla biskupa 
w miejscu punktu katechetycznego 
w domu Olendrów (naprzeciw ośrod-
ka zdrowia).

Początkowo panie występowały 
w strojach galowych: czarne spódnice 
i białe bluzki. Jednolite stroje to sto-
sunkowo nowe rozwiązanie, wprowa-
dzone w latach 90. Spódnice i fartuszki 
szyła Mariola Bruździak. Białe koszule 
oraz chusty w kwiaty z frędzlami zosta-
ły zakupione. Stroju dopełniały czarne 
buty oraz korale, które każda z gospo-
dyń kupowała samodzielnie, dlatego 
nieznacznie się różniły, ale i indywidu-
alizowały ubiór. Żelaźnianki wspomi-
nają, że w tych działaniach szczególnie 
wspierali je wójtowie gminy Jednoro-
żec: Stanisław Goś i Michał Lorenc.

Środki na działalność kobiety czer-
pały z prowadzenia wypożyczalni za-
stawy stołowej. Przechowywano je 
najpierw w remizie strażackiej, potem 
w domach członkiń KGW. Środki na za-
kup pochodziły z prywatnych zasobów 
członkiń, wpływów z zabaw wiejskich 
oraz ze wsparcia otrzymanego od kółka 
rolniczego. Zastawa była wypożyczana 
na wesela i inne imprezy rodzinne, jak 
chrzciny czy stypy. Kiedyś opiewała na 
200 osób, obecnie na 100. Wypożyczano 
ją w Żelaznej Rządowej, Żelaznej Pry-
watnej, Parciakach, ale też w sąsied-
nich wsiach z gm. Baranowo (Ziomek) 
czy Chorzele (Rzodkiewnica). Zastawa 
nadal jest używana.

Jeszcze dekadę temu, po uroczysto-
ści z okazji 40-lecia KGW w Żelaznej 
Rządowej, pisano, że młode kobiety nie 
garną się do działalności w kole. Ostat-
nio się to zmieniło. Do grupy wielolet-
nich działaczek dołączyły młode gospo-
dynie. Obecnie skład KGW w Żelaznej 
Rządowej, zarejestrowanego jako „Że-
laźnianki to Kurpianki”, to: Joanna 
Abramczyk, Mariola Bruździak, Ame-
lia Prusik, Agnieszka Piotrak, Kamila 
Orzoł, Hanna Kowalczyk, Teresa Zem-
bek, Ewelina Zembek, Barbara Sucho-
wiecka, Lucyna Samsel, Marta Kozia-
tek, Helena Tabaka, Teresa Kłos, Anna 
Pliszka, Zofia Berk, Kazimiera Kuzia, 
Marianna Prusik, Halina Jurczak, Sta-
nisława Kisiel, Zofia Jurczak, Jadwiga 
Abramczyk. Ostatnie inicjatywy koła 
to zakup koszulek z napisem „Żelaź-
nianki to Kurpianki” oraz organizacja 
50-lecia istnienia organizacji. Uroczy-
stość odbyła się 2 VI 2019 r. w remi-
zie OSP w Żelaznej Rządowej. Przed-
stawicielki koła wzięły też udział w I 
Mazowieckim Kongresie Kół Gospodyń 
Wiejskich 25 IV 2019 r. w Siedlcach.

Jako cele działania kobiety wskazu-
ją: integrowanie kobiet do wspólnego 
działania, kultywowanie tradycji kur-
piowskiej oraz aktywny udział w pro-
mowaniu swojej miejscowości i gminy. 
Chcą kontynuować pracę poprzednich 
pokoleń, kobiet, które zawsze aktywnie 
działały na rzecz swojej małej ojczyzny, 
które aktywizowały społeczność lokal-
ną i pobudzały rozwój wsi. Do orga-
nizacji należą gospodynie z Żelaznej 
Rządowej, Żelaznej Prywatnej oraz 
Żelaznej Rządowej-Gutochy. Swoją 
postawą nawiązują do poprzedniczek, 
które wraz z pozostałymi mieszkań-
cami wsi potrafiły się zjednoczyć we 
wspólnym celu. Dzięki temu powstały: 
ośrodek zdrowia, szkoła, remiza czy 
lecznica weterynaryjna.

Za obszerne informacje dziękuję 
pani Kazimierze Kuzi z Żelaznej Rzą-
dowej.
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Rok szkolny 1961/1962. Klasa II (dzieci urodzone w 1953 r.) z wychowawczynią 
p. Marią Kardaś (rozpoczęła pracę w szkole w 1960 r.), które były jej wycho-
wankami przez osiem lat – do 1968 r. Fot. ze zbiorów prywatnych Marii Kardaś 
z Gdańska.

Luty 1964 r. Klasa VII B z wychowawczynią (polonistką) Janiną Małkiewicz. Fot. 
ze zbiorów prywatnych Mieczysława Piotraka z Jednorożca.

Rok szkolny 1958/59. Klasa II a z wychowawczynią Stanisławą Panek i kierow-
nikiem Stanisławem Małkiewiczem. Fot. ze zbiorów prywatnych Anny Piotrak 
(z d. Krajewska).

Lata 30. XX w. Członkowie organizacji „Strzelec” („piłsudczycy”) z Jednorożca. 
W środku w białej koszuli stoi Józef Kardaś urodzony w 1908 r. Zdjęcie wyko-
nano przed domem rodziny Rykowskich przy obecnej ul. Długiej. Rykowscy 
mieli dwóch synów, którzy zginęli podczas II wojny światowej. Fot. ze zbiorów 
prywatnych Marii Kardaś z Gdańska.

Rok szkolny 1963/1964. Klasa IV z wychowawczynią p. Marią Kardaś. Fot. 
ze zbiorów prywatnych Marii Kardaś z Gdańska.

Lata 30. XX w. (prawdopodobnie w czasie regulacji Orzyca). Pierwszy z prawej 
stoi Józef Kardaś. Fot. ze zbiorów prywatnych Marii Kardaś z Gdańska.

Rok szkolny 1961/62. Klasa IV A z kierownikiem Stanisławem Małkiewiczem 
i praktykantką Marią Dworecką. Od góry od lewej uczniowie: Walenty Archacki, 
Stefan Opalach, Michał Kardaś, Stanisław Kulasiński, Michał Wilga, Stanisław 
Smoliński, Kazimierz Gwiazda, Paweł Deptuła, Jerzy Berg, Ryszard Frączak, Ro-
man Król, Henryk Piotrak, Ryszard Berg, Bogdan Grabowski, Kazimierz Kercher, 
Henryk Sielski, Ryszard Przybyłek, Edward Tański, Kazimierz Piotrak, Andrzej 
Malinowski, Tadeusz Rumiński, Elżbieta Berg, Janina Piotrak, Maria Nąć, Alicja 
Tubis, Halina Piotrak, Anna Krajewska, Halina Tworkowska, Elżbieta Wilga, 
Urszula Jeznach. Fot. ze zbiorów prywatnych Anny Piotrak (z d. Krajewska).

Luty 1964 r. Klasa VII A z kierownikiem Stanisławem Małkiewiczem. Fot. ze 
zbiorów prywatnych Anny Piotrak (z d. Krajewska) z Jednorożca.Zd
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Wieści ze Szkół i PRzeDSzkOli
Ekologia z latawcem w tle

Corocznie w Publicznej Szkole Pod-
stawowej w Lipie organizowana jest 
uroczystość z okazji Światowego Dnia 
Ziemi. Tak było też w roku bieżącym. 
Hasło tegorocznego święta brzmia-
ło: „Kiedy czysto jest w około, nagle 
wszystkim jest wesoło’’.

Idea organizacji Dnia Ziemi nie jest 
nowa i ma swoje źródło w latach 70. 
XX w. Wówczas to narodził się wśród 
ekologów pomysł, aby w związku 
z postępem technologicznym i liczny-
mi zagrożeniami cywilizacyjnymi, jaki 
on niesie, wzmóc działania na rzecz 
ochrony środowiska, które jest naszym 
wspólnym dobrem. Wymyślono go po 
to, by miliardy ludzi pochyliły się nad 
losem planety, na której żyją. Na całym 
świecie tysiące stowarzyszeń ekolo-
gicznych organizuje manifestacje, kon-
ferencje, pokazy i akcje na rzecz środo-
wiska naturalnego. Główny celem jest 
uświadomienie problemów związanych 
ze zmianami klimatu, przeludnieniem, 
wymieraniem gatunków czy brakiem 
wody. Taka ekologiczna refleksja ma 
nas uchronić przed popełnianiem kolej-
nych błędów i skłaniać do kształcenia 
proekologicznych nawyków w życiu co-
dziennym.

Uczniowie w trakcie prób puszczania 
latawców

Nasze szkolne systematyczne dzia-
łania promujące ekologiczne zachowa-
nia uczniów i kształtujące takież posta-
wy przyjmowały kształt pogadanek, 
akcji plakatowych, nauki właściwej 
segregacji śmieci, całorocznej zbiórki 
baterii i korków plastikowych czy ma-
kulatury. Tego dnia przybrały formę 
nauki poprzez aktywną zabawę, aby 
w sposób mobilizujący, twórczy i weso-
ły podejść do tego ważnego dla nas 
wszystkich tematu. Uczniowie brali 
udział w konkursach terenowych, pro-
jektowali i wykonywali stroje z surow-
ców wtórnych oraz sadzili na terenie 
szkolnym nowe drzewka. Sadzenie 
drzew było naszym małym wkładem 
w zainicjowaną 26 kwietnia br. przez 
Prezydenta Andrzeja Dudę i Lasy Pań-
stwowe ogólnopolską akcję „sadziMy’’, 
której celem jest zwiększenie stopnia 
lesistości naszego kraju, a poprzez to 
polepszenie stanu środowiska. Dzień 
ekologicznych poczynań uatrakcyjnio-

ny został wykonaniem i puszczaniem 
pięknych i kolorowych latawców. 
Wznoszące się wysoko, barwne kon-
strukcje wzbudzały wiele pozytyw-
nych emocji.

Świętowanie zakończyliśmy wspól-
nym ogniskiem wzmacniając siły pie-
czonymi kiełbaskami. Koordynatorem 
i pomysłodawcą zajęć tego dnia była 
Katarzyna Olender.

Agnieszka Matłoch

Podziękowanie
Społeczność Szkoły Podstawowej 

w Olszewce składa serdeczne podzię-
kowanie wszystkim ludziom dobre-
go serca za ogromne zaangażowanie 
w zbiórkę nakrętek dla Poli w ramach 
akcji „Nakręć się na pomaganie”. Je-
steśmy bardzo wdzięczni przedszkola-
kom, uczniom, młodzieży, nauczycie-
lom z placówek oświatowych w naszej 
gminie, którzy wsparli naszą akcję. 
Wyrazy wdzięczności kierujemy też do 
rodziców, mieszkańców naszej miejsco-
wości oraz tych, którzy z Olszewki po-
chodzą, że w swoich kręgach propago-
wali naszą akcję i dostarczali nakrętki 
do szkoły. W I edycji zebraliśmy 400 kg 
nakrętek. Większa ilość z drugiej edycji 
czeka na transport do Komendy Policji 
w Piszu – głównego organizatora zbiór-
ki nakrętek dla Poli. Tym małym ge-
stem wszyscy daliście wyraz głębokiej 
empatii. Jeszcze raz serdecznie dzięku-
jemy.

Społeczność Szkoły Podstawowej  
w Olszewce

Akcja „Jak nie czytam, 
jak czytam”

W dniu 7 VI 2019 r. o godz. 10:00 
uczniowie klas I–VIII Publicznej Szko-
ły Podstawowej Żelazna Rządowa-Par-
ciaki wzięli udział w ogólnopolskiej 
akcji „Jak nie czytam, jak czytam” 
i czytali – bez przymusu, każdy to, na 
co miał ochotę. Celem tej akcji było po-
bicie rekordu w liczbie osób czytających 
w jednym momencie.

Mali czytelnicy z Żelaznej Rządowej

Głównym celem tej akcji jest budo-
wanie pozytywnego wizerunku książki, 
tak by czytanie kojarzyło się z czymś 
przyjemnym. Zachęcić ma również do 
czytania tych uczniów, którzy wciąż 

traktują czytanie jako przykry obowią-
zek. Przewodnie hasło akcji to” Nie 
zmuszajmy, lecz motywujmy!”. Do akcji 
włączyliśmy się dzięki pani Agacie Go-
liasz.

Dorota Fąk

Kiermasz książki w Olszewce
Promowanie czytelnictwa to priory-

tetowe działanie współczesnej szkoły, 
a szczególnie biblioteki.

Jednym z działań w tym zakresie 
było zorganizowanie w Szkole Podsta-
wowej w Olszewce Kiermaszu Książki 
we współpracy z Księgarnią i Hur-
townią Taniej Książki w Tuliszkowie. 
W dniach 20–24 maja szkolną bibliote-
kę odwiedzili wszyscy uczniowie i na-
uczyciele. Każda grupa wiekowa zna-
lazła książkę dla siebie. Najmłodszych 
zachwycały piękne wydania poezji dla 
dzieci, baśni, legend; nieco starszych 
– ciekawe leksykony, albumy, słowni-
ki. Atrakcyjne ceny sprawiły, że wiele 
pozycji znalazło nowych posiadaczy. 
Cieszy fakt dużego zainteresowania 
książką członków naszej społeczności.

Jolanta Grec

Przedszkolaki z Parciak 
w Malborku

Dnia 3 VI 2019 r. grupa przedszko-
laków „Czterolistna koniczynka” z Par-
ciak wraz z rodzicami i przyjaciółmi 
odwiedziła Malbork. Pierwszy był Dino 
Park z parkiem linowym, w którym kil-
ku śmiałków pokonało swoje lęki na 
wysokościach, reszta korzystała z dmu-
chanych zjeżdżalni i placu zabaw z pia-
skownicą, w której można było wyko-

pać szkielet dinozaura. 
Maluchy przed zamkiem w Malborku

Następną 
atrakcją było kino 5D – to nie lada grat-
ka dla miłośników ostrych wrażeń, su-
per efekty specjalne okupione krzyka-
mi i zachwytem widzów. Po ochłonięciu 
każdy spokojnie przeszedł ścieżką edu-
kacyjną z ponad 40 ruchomymi smoka-
mi i dinozaurami, które puszczały do 
nas oczko, ruszały głowami, wydawały 
dźwięki. Po atrakcjach Dino Parku 
przejechaliśmy na Zamek Krzyżacki, 
gdzie po zwiedzeniu chłopcy zakupili 
miecze rycerskie, a dziewczęta inne pa-
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miątki. Około godz. 19.00 wszyscy 
zdrowi i szczęśliwi wróciliśmy do domu.

Jolanta Olbryś

Noc w szkole z książką 
w Żelaznej

W piątek czerwca kolejny raz ucznio-
wie PSP Żelazna Rządowa-Parciaki 
mogli spędzić noc w szkole. Na noco-
wanie zgłosiło się 47 uczniów z klas I–
VIII. Warunkiem uczestnictwa w zda-
rzeniu było przygotowanie fragmentu 
książki o przygodach zwierząt.

Tym razem przygotowano następu-
jące atrakcje „Nocki w szkole”:
- zabawę przy najlepszych i najwięk-

szych hitach dyskotekowych,
- karaoke,
- „pokaż swój talent” – prezentację 

piosenek i tańców przez uzdolnio-
nych uczniów,

- pizzę,
- czytanie fragmentów książek – przy-

gody zwierząt,
- „Jakim chciałbym być zwierzęciem?”
- wybór i ozdabianie odpowiednich ma-

sek zwierząt,
- seans filmowy „Mój przyjaciel Smit-

ty”.

Noc w szkole w Żelaznej Rządowej

Niektórzy uczniowie pierwszy raz 
spędzali noc poza domem. „Sypialnią” 
była sala gimnastyczna, a podczas 
przygotowywania miejsc do spania po-
jawiały się okrzyki zachwytu i radości. 
W sobotę o godzinie 6:00 rano wszyscy 
z uśmiechem na twarzy udali się na 
wspólne śniadanie i porządkowanie sal.

Nad bezpieczeństwem uczniów 
czuwały panie: Agata Goliasz, Agata 
Merchel, Anna Mydło i Jolanta Olbryś. 
Głównym pomysłodawczynią i orga-
nizatorką „nocek w szkole” jest Agata 
Goliasz. Dziękujemy za tak wspania-
łe przedsięwzięcie.

Dorota Fąk

Wycieczka do Wrocławia i Pragi
W dniach 8–11 V 2019 r. 26 uczniów 

ze Szkoły Podstawowej w Żelaznej 
Rządowej-Parciakach wyjechało na 
wycieczkę szkolną. Tym razem zwie-
dziliśmy Wrocław, Szklarską Porębę, 
Karpacz i stolicę Republiki Czeskiej – 
Pragę.

W dniu 9 V zwiedziliśmy Wrocław. 
Pierwszym miejscem, które uczestnicy 
wycieczki zobaczyli, było Muzeum Pa-
noramy Racławickiej. Mogliśmy podzi-
wiać wielkie dzieło (15x114 m) znanych 
malarzy Jana Styki i Wojciecha Kos-
saka. Połączenie specjalnej perspekty-
wy malarskiej z oświetleniem i wkom-
ponowaniem obrazu w sztuczny teren 
stworzyło niesamowity efekt wizualny. 

Następnym punktem wycieczki był 
najstarszy w Polsce wrocławski ogród 
zoologiczny. Mogliśmy tu zwiedzić 
m.in. Afrykarium, gdzie podziwiali-
śmy faunę i florę Czarnego Lądu. Cie-
kawym doświadczeniem było przejście 
tunelem i obcowanie z płaszczkami 
i rekinami przepływającymi nad na-
szymi głowami.

Po spotkaniu z różnorodnymi oka-
zami zwierząt żyjących na świecie 
udaliśmy się do Muzeum Narodowego 
we Wrocławiu, gdzie mogliśmy zapo-
znać się z kulturą dolnośląską. Naszą 
uwagę zwrócił przepiękny XII-wieczny 
tympanon z Ołbina pochodzący z por-
talu kościoła pw. Najświętszej Marii 
Panny i św. Wincentego oraz nagrobki 
śląskich książąt z rodu Piastów.

Kolejne miejsce, które zwiedziliśmy, 
to Ostrów Tumski. Jest to najstarsza, 
zabytkowa część Wrocławia. Mogliśmy 
tu podziwiać wiele wspaniałych obiek-
tów architektonicznych, m.in. Archika-
tedrę św. Jana Chrzciciela zbudowaną 
w stylu gotyckim. 

Na koniec zwiedziliśmy wrocławski 
Rynek. Jest on zabudowany urokliwy-
mi, kolorowymi kamienicami z różnych 
epok. Mogliśmy podziwiać również 
Stary Ratusz, który jest unikatowym 
zabytkiem świeckiej architektury póź-
nogotyckiej.

Uczniowie z Parciak i Żelaznej w Pradze

Drugi dzień naszego wyjazdu po-
święciliśmy na zwiedzanie czeskiej sto-
licy – Pragi. Tym razem towarzyszył 
nam przewodnik, który podzielił się 
z nami cennymi informacjami na temat 
Szklarskiej Poręby i Pragi.

Pierwszym punktem na naszej ma-
pie były Hradczany – powstała w XIV 
w. „królewska” dzielnica na zachod-
nim, wysokim brzegu przepływającej 
przez miasto rzeki Wełtawy. Zwiedza-
nie zaczęliśmy od kompleksu zamku 
królewskiego. Kolejnym punktem, któ-

ry mogliśmy podziwiać, była budowa-
na aż przez sześć stuleci katedra św. 
Wita oraz słynna na cały świat Złota 
Uliczka. 

Naszym ostatnim celem w Pradze 
był słynny średniowieczny Most Karola. 
Znajdują się na nim charakterystyczne 
barokowe posągi. Uwagę przyciąga fi-
gura św. Jana Nepomucena. Według 
legendy dotknięcie płaskorzeźby znaj-
dującej się pod nią przynosi szczęście. 
Zwiedzanie Pragi zakończyliśmy na 
placu Wacława. Jest to wspaniały wiel-
komiejski bulwar, na którym roi się od 
różnych sklepów, głównie z pamiątka-
mi oraz lokali gastronomicznych.

Następnego dnia wczesnym ran-
kiem wyjechaliśmy do Karpacza, gdzie 
mogliśmy zobaczyć m.in. Zaporę na 
rzece Łomnicy. Drugim punktem na 
naszej mapie był Aquapark Tropica-
na znajdujący się w hotelu Gołębiew-
ski. Dwie godziny, które spędziliśmy 
w Aquaparku, upłynęły bardzo szybko. 

Naszym ostatnim celem było zwie-
dzanie świątyni Wang. Kościół jest 
unikatowym zabytkiem skandynaw-
skiej architektury sakralnej z XII w. 
Świątynię otacza niewielki cmentarz, 
na którym znajduje się nagrobek Ta-
deusza Różewicza.

Po trzech dniach intensywnego 
zwiedzania wszyscy cali, zdrowi i zado-
woleni wyruszyliśmy w drogę powrot-
ną do domów. Po godz. 23:00 uczniowie 
zmęczeni, ale szczęśliwi i pełni wrażeń 
wrócili do Parciak i Żelaznej.

Zbigniew Lorenc

Śpiewajmy po angielsku
W dniu 5 VI 2019 r. w klasach I–III 

Publicznej Szkoły Podstawowej im. A. 
Chętnika w Jednorożcu odbył się kon-
kurs piosenki anglojęzycznej. Jego ce-
lem było rozwijanie zainteresowania j. 
angielskim, poszerzenie zasobu słow-
nictwa oraz umiejętności słuchowych 
i dykcji w j. angielskim.

Dumni zwycięcy i uczestnicy konkursu 
języka angielskiego

W konkursie wzięło udział 6 uczest-
ników, w tym jeden duet. Występy 
uczestników oceniało jury, które przy-
znawało punkty za poszczególne kryte-
ria tj. walory głosowe, poczucie rytmu, 
interpretację, dykcję oraz ogólny wy-
raz artystyczny.
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Pierwsze miejsce zdobyły ex aequo 

Amelia Dębek z klasy II b, która zaśpie-
wała piosenkę Alana Walkera „Alone” 
oraz Lena Piotrak z klasy III, która 
wykonała utwór „I love you mummy”. 
Drugie miejsce zajął duet z klasy II a: 
Katarzyna Goliasz i Iga Tylka, które 
zaśpiewały „In my mind” Dynoro i Gigi 
D’Agostino. Miejsce trzecie uzyskała 
Alicja Gwiazda z klasy II a za utwór 
„Believer” zespołu Imagine Dragons. 
W konkursie przyznano również wy-
różnienie dla Krzysztofa Groszyka za 
wykonanie piosenki „Bingo dog song”. 
Wszyscy uczestnicy otrzymali dyplomy 
oraz nagrody ufundowane przez wy-
dawnictwo Oxford oraz Radę Rodziców.

Jolanta Dudek, Ewa Grabowska

Badając miejsca pamięci…
W dniu 31 maja w Muzeum Szlach-

ty Mazowieckiej w Ciechanowie odbyło 
się podsumowanie konkursu „Niepod-
legła. Bohaterowie i miejsca pamięci”. 
Wśród laureatów było troje uczniów 
z Publicznej Szkoły Podstawowej im. 
A. Chętnika w Jednorożcu. Magdale-
na Zofia Kmoch z prezentacją pt. „Po-
mniki Polskiej Organizacji Wojskowej 
w Jednorożcu i Lipie” i Amelia Bakuła 
z pracą na temat „Cmentarze z okresu 
I wojny światowej w Gminie Jednoro-
żec” zdobyły I miejsce w swoich kate-
goriach wiekowych, a Paweł Przetak, 
również prezentujący cmentarz z I 
wojny światowej w Jednorożcu, wyróż-
nienie. Przygotowywali się do konkur-
su pod opieką Teresy Tabaki. Wszyscy 
laureaci otrzymali dyplomy i nagrody 
rzeczowe. Po wakacyjnym odpoczynku 
będą one zachętą do rozwijania pa-
sji historycznych, poszerzenia wiedzy 
i udziału w kolejnych konkursach.

Monika Dworniczak, Teresa Tabaka 

Sukcesy uczniów PSP Żelazna 
Rządowa-Parciaki

W ostatnim kwartale roku szkolne-
go 2018/2019 uczniowie z naszej szko-
ły brali udział w wielu konkursach 
i turniejach. W powiatowym konkursie 
plastycznym pt. „Bezpiecznie na wsi – 
maszyna pracuje, a dziecko obserwuje” 
Emilia Łukasiak z klasy szóstej zdoby-
ła wyróżnienie.

W dniu 18 marca odbył się Ogól-
nopolski Turniej Wiedzy Pożarniczej 
na etapie gminnym. Katarzyna Par-
ciak z klasy ósmej uplasowała się na 
IV miejscu.

W Turnieju o Bezpieczeństwie w Ru-
chu Drogowym, który odbył się 28 III 
2019 r. w Jednorożcu, naszą szkołę re-
prezentowały dwie drużyny. W skład 
pierwszej drużyny weszli: Zofia Olbryś, 

Joanna Prusik, Łukasz Borewicz i Bła-
żej Kozłowski. Drugą drużynę repre-
zentowali: Zuzanna Olbryś, Katarzyna 
Parciak i Mateusz Karaszewski. Obie 
drużyny uplasowały się na II miejscu 
w gminie. Gratulujemy sukcesów.

Dorota Fąk

Wycieczka klas drugich na 
Mazury

W dniu 20 V 2019 r. uczniowie klas 
drugich z jednorożeckiej podstawówki 
wyjechali na jednodniową wycieczkę 
na Mazury.

W Rucianym Nida płynęli statkiem 
po Jeziorze Nidzkim, zwiedzali Port 
u Faryja, gdzie podziwiali krajobrazy 
mazurskich jezior. Następnym punk-
tem wycieczki był pobyt w Iznocie (lau-
ksie Galindów), gdzie zwiedzali Święty 
Gaj, polanę obrzędów, podziemne groty 

Drugoklasiści w Galindii

Perkuna, Labirynt Demonów, Burszty-
nową Komnatę i pieczarę wiedźm. Kul-
minacyjnym punktem wycieczki było 
obcowanie z naturą w Parku Dzikich 
Zwierząt w Kadzidłowie. Dzieci miały 
możliwość obserwacji z bliska rodzi-
mych gatunków zwierząt.

Wycieczka dostarczyła dzieciom 
mnóstwo wrażeń i niesamowitych 
przeżyć, które na długo pozostaną 
w ich pamięci.

Jadwiga Sobieraj, Agnieszka Przetak

Z wizytą u Kopernika
W czwartek 25 maja uczniowie klas 

szóstych Publicznej Szkoły Podstawo-
wej im. A. Chętnika w Jednorożcu wraz 
ze swoimi wychowawcami wybrali się 
na dwudniową wycieczkę do Torunia.

Po średniowiecznej starówce i ru-
inach zamku oprowadzał nas przewod-
nik w stroju zakonnika Zakonu Krzy-
żackiego. Atrakcji było niesamowicie 
dużo. Pierwszego dnia naszego pobytu 
w rodzinnym mieście Mikołaja Koper-
nika nie mogło zabraknąć wyprawy 
w kosmos. Podczas wizyty w planeta-
rium wyruszyliśmy w wirtualna po-
dróż w czasie i przestrzeni. Spacerując 
po Toruniu, poznaliśmy także najważ-
niejsze legendy toruńskie, zatrzymując 
się przy fontannie pełnej żab, złotym 
osiołku oraz dzięki zabawnym inte-
raktywnym historyjkom animatorów 

w Domu Legend. Ponadto uczestnicy 
wycieczki wyrabiali i wypiekali pierni-
ki w Domu Piernika. Pracownicy tego 
miejsca urzekli nas swoim mieszczań-
skim strojem oraz językiem typowym 
dla XV-wiecznego Torunia. Wieczorem 
nie zabrakło nam jednak sił, by zagrać 
na świeżym powietrzu w piłkę, tenisa 
czy badmintona.

Z Krzyżakiem za przewodnika

Toruń to jednak nie tylko miasto dla 
pasjonatów historii. Zwiedziliśmy rów-
nież Młyn Wiedzy, gdzie każdy mógł 
zgłębić tajniki biologii i fizyki. Pogoda 
nam dopisała, więc drugiego dnia upa-
jaliśmy się słońcem podczas godzinne-
go rejsu po Wiśle oraz spaceru po mie-
ście. Kolejne ciekawe miejsce na mapie 
Polski zwiedzone, a więc czas wracać 
do domu i planować kolejną wyprawę.

Angelika Górska, Monika Dworniczak

„Let’s read – czytamy 
w oryginale”

Pod koniec maja uczniowie klas IV–
VI PSP im. A. Chętnika w Jednorożcu 
spróbowali swoich sił w szkolnym kon-
kursie czytelniczym z zakresu litera-
tury anglojęzycznej. Poza rozwijaniem 
umiejętności czytelniczych w języku 
obcym, bogaceniem słownictwa czy 
utrwalaniem struktur gramatycznych 
taka forma zetknięcia się z żywym 
językiem była dla uczestników także 
okazją do poznania i polubienia litera-
tury anglojęzycznej.

Konkurs był podzielony na trzy 
kategorie wiekowe. Klasy czwarte od-
powiadały na pytania związane z tek-
stem „Little Red Riding Hood”, piąte 
czytały lekturę „Huck Finn”, a szóste 
zmagały się z pytaniami dotyczącymi 
lektury „Henry VIII and his Six Wi-
ves”. Do konkursu przystąpiło 12 osób 
z klas czwartych, 13 z klas piątych i 7 
z klas szóstych.

W kategorii klas czwartych I miejsce 
zajęła Lena Dembska (IV c), II – Adam 
Maj (IV b), a III – Amelia Staszewska 
(IV c). Wyniki konkursu dla klas pią-
tych przedstawiają się następująco: 
I miejsce – Patryk Górczyński, II miej-
sce – Wojciech Kuciński, III miejsce – 
Katarzyna Mordwa (V a). Laureatami 
konkursu w kategorii klas VI zostali: 
Natalia Wilga (VI c) – I miejsce, Wik-
toria Gryszko i Maria Wilga (kl. VI b) 
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Gminne Zawody 
OSP o Puchar Wójta 
Gminy Jednorożec

olga PietRzak

Dnia 18 V2019 r. na „Orliku” przy 
Publicznym Gimnazjum im. Św. 
Stanisława Kostki w Jednorożcu od-
był się turniej Ochotniczych Straży 
Pożarnych Gminy Jednorożec.

W turnieju wzięły udział trzy 
drużyny: OSP Małowidz, 
OSP Połoń oraz OSP Ula-

towo-Pogorzel. Towarzysko na boisku 
pojawiła się też drużyna dziewcząt 
z OSP Ulatowa-Pogorzeli oraz dru-
żyna reprezentująca Urząd Gminy 
w Jednorożcu, które rozegrały mecz. 
Tradycyjnie na zwycięzców czekały 
pamiątkowe dyplomy oraz puchary, 
a na zdobywcę największej ilości bra-

mek czekał puchar i tytuł „Najlepsze-
go Strzelca”.

Pierwszy mecz rozegrała drużyna 
dziewcząt z OSP w Ulatowie-Pogorze-
li oraz urzędniczki na czele z Wójtem 
Krzysztofem Iwulskim. Wiele trudu 
czekało na pracowników urzędu, żeby 
podołać trudnemu zadaniu i przedostać 
się przez boisko do bramki przeciwni-
czek. Sporo niezapomnianych chwil 
utkwiło i na długo zapisało się w pa-
mięci grających uczestników. Zwycięż-
czyniami w starciu okazała się drużyna 
dziewcząt z Ulatowa-Pogorzeli.

Kolejny gwizdek sędziego Artura 
Piotraka rozpoczął mecz Ochotniczych 
Straży Pożarnych. Jako pierwsza za-
grała OSP Połoń oraz OSP Małowidz. 
Już po kilku minutach na prowadzenie 
wysunęli się strażacy z Połoni i skoń-
czyli mecz jako zwycięzcy.

Kolejny mecz rozegrali zwycięzcy 
w poprzednim meczu oraz OSP Ula-
towo-Pogorzel. Duch walki i zacięcie 
towarzyszyło im aż po kres ostatniego 
kończącego mecz gwizdka. Znakomity 

refleks zawodników i chęć zwycięstwa 
motywowały do działania i zdobywania 
większej ilości bramek. Emocje udzie-
lały się także widzom, którzy przyby-
li, by dopingować swoich faworytów. 
Ostatni mecz zagrała OSP Małowidz 
i OSP Ulatowo-Pogorzel, który został 
bezkompromisowo pokonany.

Klasyfikacja końcowa ustaliła, że 
zwycięzcą tegorocznego spotkania oka-
zała się drużyna z OSP w Ulatowie-Po-
gorzeli. Na sędzi spoczywało jeszcze 
jedno bardzo ważne zadanie – wyłonie-
nie „Najlepszego Strzelca”. Początko-
wo oko w oko szli Mateusz Olber (OSP 
Połoń) oraz Jakub Wilga (OSP Ulato-
wo-Pogorzel), który ostatecznie zdobył 
najwięcej bramek.

Po wręczeniu pucharów oraz dy-
plomów Zarząd Gminnego ZOSP RP 
w Jednorożcu oraz Wójt Gminy Jedno-
rożec Krzysztof Iwulski pogratulowali 
wytrwałości i wygranych uczestnikom 
meczu, zaprosili do pamiątkowych fo-
tografii oraz na przygotowany poczę-
stunek.

– II miejsce, Rafał Krzemiński (VI a) 
– III miejsce.

Zmaganie się z językiem obcym 
przysporzyło wszystkim uczestnikom 

wielu pułapek, ale dało też im sporo sa-
tysfakcji i, mamy nadzieję, że zachęciło 
do mówienia, słuchania oraz czytania 

w tym jakże powszechnym i wszech-
obecnym językiem obcym.

Ewa Grabowska, Angelika Górska, 
Monika Dworniczak

Decyzja w sprawie wzrostu cen odbioru odpadów komu-
nalnych nie była łatwa, ale niestety konieczna. Zgodnie 
bowiem z art. 6 ust. 2 ustawy z dnia 13 IX 1996 r. o utrzy-
maniu czystości i porządku w gminach z pobranych opłat za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi gmina jest zobo-
wiązana pokryć wszystkie koszty funkcjonowania systemu 
gospodarowania odpadami komunalnymi, a są nimi:
1) odbieranie, transport, zbieranie, odzysk i unieszkodliwia-

nie odpadów komunalnych;
2) tworzenie i utrzymanie punktów selektywnego zbierania 

odpadów komunalnych;
3) obsługa administracyjna tego systemu;
4) wzrost opłaty za składowanie odpadów na składowisku 
5) zaostrzenie wymagań dotyczących odpadów selektywnie 

zebranych konieczność dodatkowego podczyszczania ich 
w sortowniach oraz rosnące koszty stałe funkcjonowania 
Regionalnych Instalacji Przetwarzania Odpadów Komu-
nalnych;

6) drastycznie spadające ceny odpadów selektywnie zebra-
nych (szkło, papier, tworzywa sztuczne), a w wielu przy-
padkach konieczność dopłacenia do tony odebranych od-
padów przez recyklera.

Na koniec 2018 r. wpływy za odpady komunalne od miesz-
kańców wynosiły 367.246,45 zł. Natomiast wydatki bieżące 
dotyczące gospodarowania odpadami (z wyłączeniem inwe-
stycji) ukształtowały się na poziomie 527.050,05 zł. Tym 
samym gmina zmuszona była dołożyć kwotę 159.803,60 
zł. W związku z tym, że gospodarka odpadami generowała 
koszty, od 1 VII 2019 r. wzrasta opłata za odbiór odpadów 
komunalnych. Wzrost opłaty został ustalony uchwałą Rady 
Gminy z dnia 16 V 2019 r. nr SOK.0007.49.2019 w sprawie 
wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie odpa-

dami komunalnymi oraz ustalenia stawki takiej opłaty, 
SOK.0007.50.2019 w sprawie ustalenia stawki opłaty za po-
jemniki o określonej pojemności oraz Nr SOK.0007.51.2019 
w sprawie ustalenia ryczałtowej stawki opłaty za gospo-
darowanie odpadami komunalnymi od nieruchomości 
wykorzystywanych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe. 
W związku z powyższym od 1 lipca b.r. obowiązują następu-
jące stawki:
1. Nieruchomości, na których zamieszkują mieszkańcy 

(ilość osób)
- segregowane – 12 zł od osoby na miesiąc;
- niesegregowane – 22,50 zł od osoby na miesiąc. 

2. Nieruchomości, na których nie zamieszkują mieszkań-
cy, a powstają odpady (ilość pojemników): 
- segregowane: pojemnik 120 l – 34,50 zł na miesiąc;
- niesegregowane: pojemnik 120 l – 60,00 zł na miesiąc;
- segregowane: pojemnik 1100 l – 307,50 zł na miesiąc;
- niesegregowane: pojemnik 1100 l – 558,00 zł na mie-

siąc.
3. Nieruchomości wykorzystywane na cele rekreacyjno- 

wypoczynkowe (opłata ryczałtowa):
- segregowane – 138,00 zł na rok;
- niesegregowane – 240,00 zł na rok.

Termin wpłat za odpady pozostaje bez zmian. 
Podsumowując, wprowadzenie zmian wysokości stawek 
było koniecznością i wynika przede wszystkim z uwarunko-
wań zewnętrznych oraz wytycznych rozporządzenia Mini-
stra Środowiska, które gmina zobowiązana jest bezwzględ-
nie realizować.

Daniel Rzosiński

Zmiana stawek za odpady komunalne 
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SPORt
Zakończenie 
roku sportowego 
2018/2019

zBignieW loRenc

W Zarębach 18 VI 2019 r. miało 
miejsce uroczyste zakończe-
nie sportowego roku szkolnego 
2018/2019. Na gali nie mogło 
zabraknąć uczniów ze szkół na-
szej gminy.

Wszystkich zebranych powi-
tał przewodniczący Zarzą-
du Powiatowego Szkolne-

go Związku Sportowego w Przasnyszu 
Grzegorz Cołosiński. Następnie głos 
zabrali m.in. starosta Krzysztof Bień-
kowski i burmistrz miasta i gminy Cho-

rzele Beata Szcze-
pankowska. Po 
przemówieniach 
zaproszonych go-
ści odbyła się de-
koracja finalistów 
W o j e w ó d z k i c h 
Igrzysk Dzieci 
i Młodzieży Szkol-
nej. Starosta 
Krzysztof Bień-
kowski wręczył 
medale i dyplomy 
uczennicom PSP 
Żelazna Rządowa
-Parciaki Klaudii 
Więcek i Joannie Prusik. W kategorii 
chłopców medale i dyplomy otrzyma-
li: Damian Urbaniak i Łukasz Szydlik 
z ZPO Jednorożec, Bakuła Paweł, Kac-
per Kardaś, Szymon Załęski i Jakub 
Sito z Publicznego Gimnazjum im. św. 
S. Kostki w Jednorożcu. Na koniec na-

stąpiła dekoracja 
uczniów szkół, 
które znalazły się 
w klasyfikacji ge-
neralnej Powia-
towych Igrzysk 
Dzieci Młodzieży 
Szkolnej. W kate-
gorii szkoły pod-
stawowe do 120 
uczniów zarów-
no chłopcy, jak 
i dziewczęta ze 
szkoły Żelazna 
Rządowa-Parcia-
ki zajęli II miej-
sce. W kategorii 
szkoły podstawo-

we powyżej 120 uczniów III miejsce 
zajęli chłopcy z ZPO w Jednorożcu. 
W kategorii gimnazja i szkoły pod-
stawowe klasy VII i VIII na trzecim 
stopniu podium stanęli chłopcy z gim-
nazjum w Jednorożcu. W kategorii 

szkół ponadgimnazjalnych dziewczęta 
z Liceum Ogólnokształcącego w Jedno-
rożcu zajęły III miejsce.

Gratulujemy naszym sportowcom 
wspaniałych osiągnięć sportowych i ży-
czymy dalszych sukcesów.

Sukcesy sportowe 
uczniów 
z Żelaznej 
i Parciak

zBignieW loRenc

Uczniowie naszej szkoły od lat 
osiągają sukcesy sportowe. W koń-
czącym się roku szkolnym wielo-
krotnie stawali na podium, bardzo 
często na najwyższym jego stop-
niu. Podobnie było na przełomie 
kwietnia i maja.

W dniu 26 kwietnia w Za-
rębach zostały rozegrane 
Mistrzostwa Powiatu 

Przasnyskiego w drużynowym tenisie 
stołowym dziewcząt i chłopców z klas 
IV–VI. Na najwyższym stopniu podium 
w kategorii klas V i VI stanęły Joanna 
Prusik i Klaudia Więcek. W kategorii 
klas IV–VI I miejsce zajęli Mateusz 
Kowalczyk i Łukasz Karaszewski.

W dniach 26 i 27 kwietnia w miejsco-
wości Łyse miały miejsce Międzypowia-
towe Igrzyska Dzieci w drużynowym 
tenisie stołowym. Drużyna chłopców 
w składzie: Mateusz Kowalczyk, Łu-
kasz Karaszewski i Wiktor Garbarczyk 
zajęła V miejsce, natomiast drużyna 
dziewcząt w składzie: Joanna Prusik, 
Klaudia Więcek i Zofia Olbryś zajęła 
w tych zawodach I miejsce i awansowa-
ła na zawody wojewódzkie, w których 
zdobyła VIII miejsce.

Wśród naszych uczniów są wybitni 
zawodnicy tenisa stołowego. Talent to 
jednak nie wszystko, ponieważ żeby 

stanąć na podium, konieczne jest 
ogromne poświęcenie i wysiłek w po-
staci treningu. Dlatego doceniając suk-
cesy naszych sportowców, pragnę im 
pogratulować i życzę dalszych sukce-
sów sportowych.

Mistrzynie z Żelaznej i Parciak z opiekunem 
i organizatorami

Uczennice PSP Żelazna Rządowa-Parciaki z opiekunem Zbigniewem 
Lorencem i Starostą Przasnyskim Krzysztofem Bieńkowskim

Uczniowie ZPO w Jednorożcu z opiekunem Markiem Zbrzeskim i Bur-
mistrz miasta i gminy Chorzele Beatą Szczepankowską oraz przewod-
niczącym Zarządu PSZS w Przasnyszu Grzegorzem Cołosińskim

Uczniowie z Gimnazjum z opiekunem 
Arturem Piotrakiem i Starostą Przasnyskim 
Krzysztofem Bieńkowskim oraz przewod-
niczącym Zarządu PSZS w Przasnyszu 
Grzegorzem Cołosińskim
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                  Świadczenie wychowawcze 
na nowych zasadach

Od 1  lipca  2019r.  program  ,,Rodzina  500+"  obejmie  wszystkie  dzieci  do 18  roku  życia
bez względu  na dochód  rodziny.  Dzięki  tym  zmianom  ze świadczenia  500+  skorzysta   każde
dziecko do ukończenia 18 roku życia.

Świadczenie wychowawcze przysługuje:              
1) matce albo ojcu, jeżeli dziecko wspólnie zamieszkuje i pozostaje na utrzymaniu matki
     albo  ojca, z zastrzeżeniem art. 5 ust. 2a, albo  
2) opiekunowi faktycznemu dziecka, jeżeli dziecko  wspólnie zamieszkuje i pozostaje na
     utrzymaniu opiekuna faktycznego, albo                 
3)  opiekunowi prawnemu dziecka, albo                  
4)  dyrektorowi domu pomocy społecznej. 

Świadczenie wychowawcze nie przysługuje, jeżeli:
1)  dziecko pozostaje w związku małżeńskim;
2) dziecko zostało  umieszczone w instytucji  zapewniającej  całodobowe utrzymanie albo

w pieczy zastępczej;  
3) pełnoletnie  dziecko  ma  ustalone  prawo  do  świadczenia  wychowawczego  na  własne

dziecko;
4) członkowi  rodziny  przysługuje  za  granicą  na  dziecko  świadczenie  o  podobnym

charakterze  do  świadczenia  wychowawczego,  chyba  że  przepisy  o  koordynacji
systemów zabezpieczenia  społecznego  lub  dwustronne  umowy  międzynarodowe
o zabezpieczeniu społecznym stanowią inaczej. 

Wnioski o świadczenie można będzie składać drogą  elektroniczną od 1 lipca 2019r., a w formie
tradycyjnej od  1  sierpnia  2019r.  w  Ośrodku  Pomocy  Społecznej  w  Jednorożcu,
ul. Odrodzenia 14, 06-323 Jednorożec, tel. (29) 751 88 53.

Zmianie ulega okres świadczeniowy. W przypadku złożenia wniosku o ustalenie prawa do 500+
w okresie od 1 lipca 2019r. do 30 września 2019r., prawo do świadczenia ustala się począwszy od 
1 lipca 2019r.  na okres do 31 maja 2021r.

W przyszłości prawo do świadczenia wychowawczego ustalane będzie od dnia 1 czerwca danego
roku do 31 maja roku następnego (począwszy od  1 czerwca 2021 roku).

Warto pamiętać, że aby uzyskać prawo do świadczenia wychowawczego na nowych zasadach od
początku ich obowiązywania, tj. od 1 lipca 2019r. rodzic dziecka, na które obecnie nie pobiera tego
świadczenia, musi złożyć wniosek w okresie od 1 lipca 2019r. do 30 września 2019r. Jeśli rodzic
dziecka  złoży  wniosek  po  30  września,  świadczenie  będzie  wypłacone  od  miesiąca  złożenia
wniosku bez wyrównania za minione miesiące.

Rodzice, którzy mają obecnie przyznane świadczenie wychowawcze na drugie i kolejne dzieci
do 30  września  2019r.,  składają  od 1  lipca  2019r.  jeden  wspólny  wniosek  o ustalenie  prawa
do świadczenia na wszystkie dzieci.

W ten sposób otrzymają od 1 lipca prawo do świadczenia na pierwsze dziecko (na które obecnie
nie pobierają 500+), natomiast od 1 października br. na pozostałe dzieci (na które świadczenia są
już  przyznane  do 30  września  2019r.).  Rodzice  ci  muszą  pamiętać,  aby  złożyć  wniosek  do 
30  września  br.,  jeśli  chcą  otrzymać  świadczenie  wychowawcze  na pierwsze  dziecko
z wyrównaniem od lipca br.
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Terminy wypłat przyznanego świadczenia:

• złożenie  wniosku  w  okresie  lipiec  –  sierpień  2019r. oznacza,  że  świadczenie,
z wyrównaniem od lipca, zostanie wypłacone najpóźniej do dnia 31 października 2019r. 

• złożenie wniosku we wrześniu 2019r. oznacza, że świadczenie, z wyrównaniem od lipca,
zostanie wypłacone najpóźniej do dnia 30 listopada 2019r. 

• złożenie wniosku w październiku 2019r. oznacza, że świadczenie, z wyrównaniem jedynie
od października, zostanie wypłacone najpóźniej do dnia 31 grudnia 2019r. 

• złożenie wniosku w listopadzie 2019r. oznacza, że świadczenie, z wyrównaniem jedynie od
listopada, zostanie wypłacone najpóźniej do dnia 31 stycznia 2020r. 

• złożenie  wniosku  w  okresie  od  1  grudnia  2019r.  do  31  stycznia  2020r. oznacza,  że
świadczenie,  z wyrównaniem jedynie od miesiąca złożenia wniosku, zostanie wypłacone
najpóźniej do dnia 29 lutego 2020r. 

Od 1  lipca  rodzice  będą  mieli  aż  3  miesiące  od urodzenia  dziecka  na złożenie  wniosku.
Świadczenie 500+ otrzymają  z wyrównaniem od dnia narodzin dziecka.

Prawo  do świadczenia  wychowawczego  nie będzie  już  uzależnione  od ustalenia  alimentów
na dziecko  od drugiego  rodzica  w przypadku  wniosków  składanych  przez rodziców  samotnie
wychowujących  dziecko.  Nie uwzględniono  także  orzeczenia  o niepełnosprawności  dziecka
w rozpatrywaniu  wniosku.  Rozszerzony  został  katalog  osób  mogących  ubiegać  się  o 500+
o Dyrektorów  Domów  Pomocy  Społecznej,  w których przebywają  dzieci  do 18  roku  życia.
Organem właściwym do złożenia wniosku będzie miejsce położenia DPS-u.

W przypadku śmierci jednego z rodziców, któremu świadczenie zostało wcześniej  przyznane lub
który zmarł  przed rozpatrzeniem złożonego wniosku, wprowadzona zostaje ciągłość świadczenia
wychowawczego. Oznacza to, że rodzic, który został z dzieckiem, musi złożyć wniosek w terminie
3 miesięcy od dnia śmierci drugiego rodzica.

Przyznanie  prawa  do świadczenia  nie wymaga  wydania  decyzji  administracyjnej.  Organ
poinformuje  klienta  o przyznaniu  świadczenia  drogą  e-mailową.  W przypadku  braku  adresu
e-mail  wnioskodawca może zasięgnąć informacji  w siedzibie  organu realizującego świadczenia.
Przy czym brak potwierdzenia o przyznaniu świadczenia nie wstrzyma wypłaty świadczenia.

Dodatkowe informacje na temat programu ,, Rodzina 500+" można uzyskać na stronie internetowej
Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej

• Ustawa z dnia 26 kwietnia 2019r. o zmianie ustawy o pomocy państwa w wychowywaniu
dzieci oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2019 r. poz. 924) 

• Ustawa z dnia 11 lutego 2016r. o pomocy państwa w wychowywaniu dzieci (t.j. Dz. U.
2018 poz. 2134, ze zm.) 

Dokumenty do pobrania:

• wniosek o ustalenie prawa do świadczenia wychowawczego,

• załącznik do wniosku.



50-lecie Koła Gospodyń Wiejskich 
z Żelaznej Rządowej – fotorelacja

Występ członkiń KGW w Żelaznej Rządowej

Zaproszeni goście składają życzenia Paniom świętującym jubileusz

„Żelaźnianki to Kurpianki” składają życzenia seniorkom KGW Żela-
zna Rządowa

Licznie przybyli goście

Żelaźnianki dziękują byłemu wójtowi Michałowi Lorencowi za szcze-
gólne wsparcie w ich działaniach

Okolicznościowy tort


